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N O V_í___BIS_K_U_P_O_V É

Ve středu 26. července 1989 jmenoval papež Jan Pavel II. po 
předchozí dohodě a československou vládou čtyři nové biskupy. 
Jsou to: ’
- Ján Sokol- arcibiskup - metropolita trnavský /nar. 1933/
- ThDr. Josef Koukl- sídelní biskup litoměřický /nar. 1926/
- ThDr. František T o n d r a - sídelní biskup spišský /nar. 1936/
- ThDr. František V a ň á k - titulární biskup assorský a apoštol

ský administrátor olomoucké arci- 
diecéze /nar. 1916/

Tato jmenování jsou výsledkem posledních jednání mezi Česko
slovenskem a Svatým stolcém. Poslední jednání se konala ve dnech . 
17« až 22. Července, kdy v ČSSR pobýval arcibiskup Francesco Cola- 
suonno. Všeobecně se má za to, že dojednával poslední přípravné kro
ky k oficiálnímu vyhlášení nových československých biskupů, které 
bylo oficiálně zveřejněno společně ve Vatikánu i v Praze pravě ve 
středu 26. července.

Těmito jmenováními získaly tři biskupství normální církevní 
správu, zatímco olomoucké ©rcřdiecéze dostává pouze ordináře se vše
mi právy sídelního biskupa, ačkoli mu není tato důstojnost úředně 
udělena. Podobně vedl olomouckou diecézi i biskup Josef Vrana^ kte
rý zemřel 30.11.1987. 4 .. '

Přestože se radujeme, že máme nové biskupy, nesmíme zapomínat, 
že stále ještě sedm biskupství nemá svého pastýře.

české Budějovice - neobsazeno od 1972
Hradec Králové - neobsazeno od 1956
Brno - neobsazeno od 1972
Nitra - neobsazeno od 1968
Rožňava - neobsazeno od 1962
Prešov - neobsazeno od 1950

ThDr. František V,a ň á k
titulární biskup assurský 
apoštolský administrátor ’'ad nutum Sanctae Sedis”

olomoucké arcidiecéze

Narodil se 28. června 1916 ve Vojtěchově /farnost Luká v okre- 
se Olomouc/. Studoval na teologické fakultě v Olomouci, kde byl ta
ké vysvěcen na kněze 5. července 1941 a rovněž zde dosáhl doktorátu 
teologie se specializací na kanonické právo.
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Po vysvěcení působil jako kaplan ve Frenštátě pod Radhoštěm
/1.8.1941 - 31.7.1943/. Od i, srpna 1943 do konce roku 1947 zastával 
úřad provizora ve farnosti Rychaltice. Od 1. ledna 1948 až do.po
loviny března 1951 působil ve farností sv. Michaela v 'Olomouci, 
nejprve jako administrátor /do 31« října 1948/ a později znovu jako 
kaplan. Od 16. března 1951 až dosud byl farářem v Rýmařově v okre
se- Bruntál. Od 1. března 1975 spravuje navíc jako exkurendo admi- k
nistrátor farnost Stará Ves u Rýmařova.

Mons. František Vaňák je předsedou /soudním vikářem/ arcidie- 
cézního eírkevního soudu v Olomouci, Čestným kanovníkem kolegiální 
kapituly U sv. Mořice v Kroměříži a od í. prosince 1981 i místodě- 
kanem bruntálského děkanátu.

Nový Otec biskup přijme biskupské svěcení v sobotu 26. srpna 
1989 v oleánoucké-katedrále sv. Václava z rukou kardinála ThDr*4 
Františka Tomáška, arcibiskupa pražského. Spolusvětitelem.bud& apo
štolský nuncius se zvláštním posláním pro evropské socialistické 
státy arcibiskup Franeesco Coíasuonno, který v současné době vede 
rozhovory s naší vládou o obsazení biskupských stolců. */

ThLr. Josef Koukl 
sídelní biskup litoměřický

Narodil se 8. listopadu 1926 v Brně. Na kněze byl vysvěcen 
pro pražskou arcidíecézi dne 23. dubna 1950 v Praze. Po dosažení 
doktorátu z teologie působil na různých místech v duchovní sprá
vě, nato se stal spirituálem bohoslovců v kněžském semináři v Li
toměřicích. Od roku 1970 působí jako profesor morální teologie 
na Cyrilometodějské bohoslovecké fakultě v Litoměřicích. Soustře
ďoval se přitom na pastorační pomoc snoubencům, mladým manželům, 
mládeži a řeholním sestrám.

Mons. Josef Koukl je v pořadí 18. sídelním biskupem litorně» 
řickým. Poslední /17./ litoměřický biskup, kardinál ThDr. Štěpán 
Trochta zemřel 6. dubna 1974.

Nový litoměřický * biskup obdrží biskupské svěcení v neděli 
2?. srpna 1989 v Litoměřicích od kardinála Františka Tomáška, 
arcibiskupa pražského. Spolusvětitelé Otce kardinála budou arcibis
kup Frapcesco Coíasuonno, zvláštní papežský nuncius, a světící 
biskup pražský Jan Lebeda.

Nový biskup,ap. adm. olomoucký, i když má všechna práva rezi- 
denciálního biskupa, přesto jím není, protože za normálních okolností 
by musel být jmenován jako arcibiskup - metropolita. /Posledním 
olomouckým arcibiskupem byl ThDr. PfaPr. Josef Karel Matopha, který 
zemřel 2.11.19$! V domácí internaci./

Právě proto jej jmenoval papež pouze titulárním biskupem a apoš- 
tolským.adm^"ad nutum'Sanctae Sedisn olomoucké arcidiecéze. Dostal 
titul biskupa z A^surj;» což je zaniklá diecéze v Kartágu ne úderní 
dnešního Tunisu.”M nutum.Sanctae Sedis” znamená na pokyn Sv.Stolce.



6/89 VELEHRAD III

Ján Sokol
pivní arcibiskup - metropolita trnavsky

Narodil se 9, října 1933 v Jacovcích /okres Topolčany/ jako 
najmi pdši Ra_ahsnlv^tóní- -gymnázia v Topolčanech ode
šel studovat bohcrsloví na Cyrilometodějskou bohosloveckou fakultu 
v Bratislavě. Tam také přijal kněžské svěcení z rukou Th£r. Ambro
že Lauíka dne 23. Června 1957* Jako kaplan působil v Šuranech, Le- 

.íd-cích, Bratislavě-Novém Městě a ye štúrově.
V roce 1968 se stal prefektem kněžského semináře v Bratislavě, 

ale již od 1, července 1970 je znovu jmenován jako kaplan v Seredi, 
kde se postupně stává farářem a pak obvodním děkanem děkanátu Ga- 
lanta. .

-Po smrti biskupa Julia Ga.briše, apoštolského administrátora 
trnavského arcibiskupství, jej sbor kpnzultorů v listopadu 1987 
zvolil za diecézního administrátora a do této funkce byl uveden se 
souhlasem slovenské vlády 9. ledna 1988. Na základě dohody mezi 
vládou ČSSR a Vatikánem jmenoval papež Jan Pavel II. mons. Jána So
kola dne 19. května 1988 titulárním biskupem a apoštolským admi* 
nistrátorem trnavské arcidiecéze. Biskupské svěcení obdržel v ka
tedrálním chrámu sv. Jana Křtitele v Trnavě v neděli 12. června 
1988 z rukou arcibiskupa Frajiceska ColasuOnna z Vatikánu. Spolu- 
světiteli byli banskobystrický biskup Jozef Feranec a dnes už zes
nulý nitranský biskup Ján Pásztor.

Po více než rocs jmenoval papež Jan Pavel II. dne 26. čer
vence 1989 biskupa Jáná Sokola prvním arcibiskupem - metropolitou 
trnavské arcidj.ecéze, zřízené papežem Pavlem VI. 10. ledna 1978. 
Plných 11 let čekala slovenská církevní provincie na svého 
arcibiskupa - metropolitu.

ThDr. František Tondra 
sídelní biskup spišský

Narodil se 4« června 1936 ve farnosti Spišské Vlachy. Po 
gymnazijních studiích vstoupil do kněžského semináře v Bratislavě, 
kde byl také vysvěcen na kněze 1. července 1962. Po vysvěcení pů
sobil jako kaplan v Levoči, od roku 1963 byl farářem v Hnilecu, v 
roce 1970 se stal správcem fary v Jázrivé. V roce 1978.získal dok
torát z teologie. Koncem sedmdesátých let působil joko profesor 
morální teologie na Cyrilometodějské bohoslovecké fakultě v Brati
slavě. V roce 1982 se stal farářem a děkanem v Levoči-

Mons. František Tondřa je rovněž členem církevního soudu 
spišské diecéze.

Nově jmenovaný biskup se ujímá řízení spišské diecéze po té
měř 401etém uprázdnění, a to jako 13. sídelní biskup spišský. Jeho 
předchůdce v úřadě, biskup Ján Vojtaššák /1877-1969/ od padesátých 
let nesměl vykonávat biskupský úřad, a proto byla diecéze řízena 
pouze ’’dočasně4' kapitulními vikáři.
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RADOSTNÁ CHVÍLE V OLOMOUCKÉ KATEDRÁLE

Za z^ěvu. Bože cos ráčil přichází v kněžském šatě Thpr. Franti
šek V a n á k , farář v Rýmařově, aby se ujal vedení osiřelé arci-t- 
diecéze.

«

ThDr. Leopold Dýmal, dómský farář, přečetl dekret, kterým Sv. 
Utec Jan Pavel II. jmenuje ThDr. Františka Vaňaka biskupem - apoš
tolským administrátorem olomouckým. Nového biskupe vítá děkan 
Metropolitní kapituly, projevuje radost z toho že má arcidiecéze 
pastýře, poněvadž jsme bolestně všichni pocitováli-nepřítomnost. . 
biskupa.

Nato promlouvá pevným hlasem otec biskup. Poprvé oslovuje své 
kněze, vyzývá k jednotě a věrnosti Sv. Otci. Děkuje za modlitby, 
které byly pronášeny za nového biskupa. »

Všichni společně děkujeme Bohu chvalozpěvem Te Deum a dovolává
me se přímluvy sv. Václava, ochránce arcidiecéze.

Za radostného potlesku prochází Otec biskup mezi kněžími a vě
řícími. Stisk ruky a milý úsměv - stádce přijímá pastýře, pastýř be
re za své stádce.

Z_'PRVNÍCH SLOV NOVĚHO OLOMOUCKÉHO PASTÝŘE

’’Všechny vás zdravím a zdravím každého zvlášt ...”
Otec biskup poprvé promlouvá ke svým kněžím po přečtení jmeno

vacího dekretu. Říká, že přijal biskupský úřad z poslušnosti ke 
Svatému Otci, přijímá ho jako kříž a nastupuje křížovou cestu. Při
pomíná nedávná slóva Jana Pavla II., že láska pe nejvíce projevuje 
v poslušnosti.

Při modlitbě Křížové cesty, při 4. zastavení, se J^žíš potkává 
s Pannou Marií. Maria i v jeho životě mnoho znamená a spoléhá na je
jí mateřskou ochranu v biskupském úřadě. 5. zastavení - Šimon pomá* 
há nést kříž. Otec biskup prosí a vyzývá kněze, aby vzali na sebe ■ 
tuto pomocnou Šimonovu službu, vyzývá k jednotě mezi sebou, s bisku
pem a se Sv. Otcejn. Ve věrnosti a oddanosti Petrovu nástupci je naše 
síla.

Otec biskup děkuje všem, kdo se modlili za nového biskupa. By
lo jich mnoho. Děkuje zá tento duchovní fond, který je jemu nabídnut 
a z^kterého bude čerpat. Na základě modliteb bude Duch Svatý usku
tečňovat velké věci.

^Nakonec Otec biskup vyznává svůj osobní vztah.k sv. Michaelu, 
jemuž je zasvěcena farnost, kde působil. Pod jeho záštitou /Michael 
- Kdo jako Bůh/, v síle Ducha Svatého, s Pannou Marií, v jednotě s 
celou církví, podporován modlitbou svých věřících vstupuje na 
cestu Kristova kříže*
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Přítěž nebo přinos. jsme však nepřijali ducha svě
ta, ale Ducha, který je z Boha,aby
chom pohnali,co nám Bůh daroval,-’’

/1 K 2,12.13/
Je na tom věřící člověk v životě lépe než nevěřící? Je dnes vý

hodné věřit v Boha a podle této víry žít? S takovou otázkou se.lec
kdy můžeme setkat, možná spíš mezi nevěřícími než mezi věřícími. A 
také s nemálo různými názory na ni.

Podle jedněch je víra zastaralá přítěž, která člověka vnitřně 
omezuje: ukládá mu obtížné morální zábrany, přidělává mu zbytečné 
problémy s výsledky moderních věd, vytváří hráže mezi ním a ,;normál- 
ními lidmi světského smýšlení...*’. Jindy zase věřícím závidí lidé 
vně církve jejich vnitřní jistotu, zejména jasnost v otázkách tragi
ky smrti nebo lidské viny ... Život s vířou je vnitřně pohodlnější.

V obou těchto názorech jsou pravdivé postřehy propleteny s omy
ly a nedorozuměními o tom, co je naše víra. Oba pphledy jsou společ
né v tom, že jde o pohled zvnějšku, jsou podle měřítek "ducha svě
ta”. Pro křestany je víra jedním 2 velikých Božích darů Člověku 
i lidstvu.

Rozhodně pro nás nemůže být hlavním měřítkem, zda víra činí ži
vot pohodlnějším a snazším. Víra nás má otevírat pravdě, ne nám za
brat oči před těžkostmi života a před našimi úkoly ve světě.

Z toho hlediska nás ovšem první, odmítavý násor upozorňuje na 
skutečnou nesnáz ve vztahu víry k vědeckému poznání a schopnost vě
řících neuzávírat se současným lidem vně církve. Tato dvojí nesnáz 
víry^v současném světe zahrnuje velkou část toho, co bychom si měli 
ujasňovat v nynějším druhém roce Desetiletí dď chovní obnovy.

Teologové na naší víře rozlišují dvě stránky: akt spolehnutí na 
Boha a naproti tomu obsah víry, který bývá vyjadřován určitými věta
mi o Bohu a o jeho vztahu k tvorům. Obě tyto stránky patří k sobě. 
Ale problémy s vírou se zpravidla týkají domnělého rozporu mezi 
pravdami víry a jinými poznatky nebo názory, jež se nám jeví jakp 
pravdivé.

Rroto je tak důležité, jak věřící přavdy své víry chápe. Mělo 
by to být chápání přiměřené dospělému člověku; mělo by jít 0 víru 
církve nebo a tu víru, k níž nás Bůh volá. Proto vznikají zbytečné ’ 
rozpory, upíná-li se věřící v konfrontaci se"světem” na dětské, 
nevyzrálé náboženské představy nebo na zúžená pojetí, která neodpoví
dají skutečné víře církve. Dbě tato nebezpečí jsou bohužel u nás 
aktuální, protože náboženská výuka je už dlouho zvnějšku omezována 
na dětský věk a soustavné vzdělávání dospělých je možné jen nahodile

Jak zdůraznil 2. vatikánský koncil, církev je Boží lid putují
cí dějinami a dospívající postupně k stale plnějšímu chápání Božího 
zjevení. Katolík proto vděčně čerpá z naukové tradice své církve, 
a přitopí plnost té víry, k níž nás Bůh volá, může vyhlížet i v bu- 
doucncsii.

Vrátíme-li se k výchozí otázce, můžeme říci, že pro nás věřící 
ti^ není otázka nejhlubší. Ve víře a v životě z víry nehledáme poho
dlí, zajištění a jiné ’’výhody” pro sebe: vírou chceme pravdivě odpo
vědět na Boží volání. Ve vědomí, že v této odpovědi je i láska k 
bližnímu. Ale porovnání životních hodnot věřícího & nevěřícího je 
ůro nás důležité. Je to plodný úkol pro vlastní rofejífiání i pro 
áiskuse a dialog.
/fckrácena/ -re-
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ROK VÍRY 1989

J. N. NEUMANN

I

”Jak dobré a utěšené, žijí-li bratři v lásce. 
Radost mají, v lásce když přebývají.”

To jsou, slova písně, kterou jsme zpívali v Prachaticích a shr
nují celkový dojem, který jsme si odváželi z jižních Čech: porozu
mění a jednota v mnohosti.

Po Českých Budějovic přijeli i hosté ze sousedních zahraničních 
diecézí - arcibiskup z Lince a zástupce pasovského biskupa a vzácný 
host z působiště sv. Jana - filadelfský arcibiskup Antony Beveliac- 
qua. Svou účastí i slovy na závěr potvrdili, že víra nezná hranice 
a ani špatný překlad nemohl smazat jejich obdiv k Otci kardinálovi 
a touhu po tom, abychom se mohli při takovýchto poutích scházet čas
těji.

Americký arcibiskup s námi poutníky strávil i zbytek dne - mod
lil se společně s pany biskupy Liškou a Otčenáškem a s hostitelem, -«m?, 
panem kanovníkem Kavalem u hrobu rodičů a sester sv. Jana a až do 
půlnoci byl živě a opravdově přítomen dění v přeplněném prachatickém 
chrámu.

Sestry boromejky nadchly hlavně tím, že daly najevo: jsme tady, 
i my mladé, i my neoblečené, žijeme, jsme trvalou a nedílnou částí 
života z víry, života církve.

Palší program ukázal rozmanitost různých spiritualit: radost 
mladých s^rytmickými písněmi, hu$ior bohoslovců, zkušenosti lidí, kt£- 
ří se snaží čerpat z charismat Buchá svátého, společenství, jež 
čerpá ze života Panny Marie. Po půlnoční mši sv. a promluvě o spiri
tualitě sv^Jana jsme adorovali před svátostným Kristem se zpěvy z 
Taizé..Po přímluvách opět řeholní sestry z různýcn řádů a kongrega
cí dali jasně ilajevo svou přítomnost při meditacích růžence.

Žadna spiritualita nebyla upřednostňována, za vším děním bylo 
vidět jednotícího dueňa, který přeje rozmanitosti a který se nebojí 
vynášet věci nové i staré.

Po zpívaných ranních chválách slavíme my poutníci z celé republi
ky eucharistii s biskupy - filadelfským a panem biskupem Liškou, 
s knežími a řeholníky z mnoha míst Čech a Moravy a myslíme přitom 
na všechny lidi nejen u nás, ale cítíme i svou příslušnost k jedné 
celosvětové Církvi Kristově.

To opět zdůraznil americký host ve svém závěrečném slovu na zá
věr mše. Bohužel jeho slovům o obdivu k našemu panu kardinálovi, o 
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podpoře amerických. yářť^ích./’’Radujeme se s vámi ve vašich rados
tech a trpíme s vámi ve vašich utrpeních.n/ rozuměl i_,dplziějen ti, 
kteří umí anglicky, protože překlad byl - mírné řečeno - velmi 
nepřesný. Smysl byl ovšem naprosto jasný, což věřící vycítili a pa
na arcibiskupa mnohokrát přerušili souhlasným potleskem. A tak jen 
dva stíny padly na tyto dva dny spojené nočním bděním, dny mnoho
strannosti v jednotě: zákaz hry pražského souboru o sv. Janu Pra- 
chatickém a zákaz vystoupení Dr. Tomáše Halíka o Desetiletí du
chovní obnovy. Proto budou muset ti, kdo nebyli už v Brně, sáhnout 
po příloze Informací o církvi č. 6/89« Ale tyto stíny nepadají na 
hlavy sympatických a téměř dokonalých /a přitom lidských/ organizá
torů a hostitelů, z českobudějovické diecéze. Padají zpět na ty, kte
ří skutkem dokazují, kdo si pepřeje dobré vztahy me^i státní správou 
a církví, kdo politizuje náboženství.

Svatý Jene Nepomuku Neumanne, upevňuj v pás živou víru v pro
středí moderního světa, probučl naše srdce k účinné lásce vůči všem, 
kteří potřebují naši pomoc ve své tělesné či duchovní nouzi a dávej 
nám ducha jednoty v mnohosti. Amen.

Tomáš Kopřiva

BOHOSLyŽBA_=SLOV^_=NA=_ZÁyěR_=POyr£I__íCE_=SYí;_^A§y__N§UfeiANN2VI 
£~£BégHÉlIg_=BŠg_=Xg.’j1h2Š2

Drazí bratři a sestry,
ještě jednou vás zdravím a vítám k této chvíli společného hle

dání, společného naslouchání. Chceme sebrat všechny síly, Mnoftí z 
Vás jaou tu už od včerejška. Nejsme tu ve velkém sněmovním sále, 
nesedíte za stoly s minerálkami. Mnozí unavení stojíte ... Jsme na 
pouti. Každá pout je poznamenána duchem kajícnosti, oběti a odříkání. 
Uvědomte si, že tento vklad můžeté dát, že to je nyní, v tuto chvíli 
způsob vaší spolupráce, váš krok na cestě obnovy v našem sekularizo
vaném světě. Toto rozhodnutí - když ho přijmete - je dalším malým 
činem obnovy.

Věřím však, že i přes únavu a obtíže pouti jste štastní, povzbu
dili jste se, načerpali nadšení. Jste jnožná plni touhy spolupraco
vat na šíření Božího království, na obnově církve všude tam, kde ži
jete .

Nadšení a touha pomáhat a spolupracovat, je nesmírně závažná; 
ale potřebuje usměrnění, vedení. Podobně jako např. atomová energie 
potřebuje usměrnění, poněvadž nepoužitá správně a neusměrněná může 
ničit.

Abychom mohli dobře spolupracovat a plnit úkoly, musíme si nej
prve ja%ně /!/ uvědom it, v jaké době žijeme, jaká hodina dějin cír
kve, dějin1spásy'bije na orloji času. Řekl jsem ”jasně uvědomit“ -ji
nými slovy: “obnovit v sobě vědomí", provést “obnovu sebe^sama". 
Prostě: "obnoya_y_ňás". ProtoJé*"oEnova nespočívá""na~17 místové vněj
ších ekcíčhV"v"nových strukturách, ale_v nových lidech. Nejde hlavně 
o to, že budeme něco organizovat, že'5úděméch:tíV‘přědevším změnit 
poměry a struktury - třeba u vás ve farnosti, že přijdete a budete 
říkat panu faráři, co má dělat, ale že si sami uvědomíte, co vy má
te dělat.

Abychom byli schopni v nové době pracovat, potřebujeme nové li
di. Nové věci - obpova - je možná jen s novými lidmi. Co myslím_ňo- 
vou dobou?, novými věcmi? Myslím na věčné a tedy i dnes platné slovo
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Písma: "Hle obnovuji všechno, už to raší, což to nepozorujete?1” 
A abych i biblicky- formuloval svou větu: obnova s novými lidmi, 
připomínám: "Nové víno do nových měchů!” .

Tato obnova je ale těžká a zdlouhavá; není to okamžité řešení 
dlouho narůstajících a dnes aktuálních problémů. Měnit, druhé, mě
nit struktury je vždy lehčí než měnit sebe. Beřiť - to je vždy leh
čí než stavět! s •

. My tedy chceme začít od základů, od sebel Ano, ale jak začít? 
Hluboce mě vždy oslovuje, když čtu 2. a 3« kapitolu Žjevení. :í31yš, 
co Duch praví církvím!” Myslíš si, škoda, že nežijeme v apoštolské 
době, kdy as zjevení ještě '‘dalo”. Nevzdychejme! Eůh je živý i dnes. 
Ne pouze'jako mlčící svědek dějin, ale jako Slovo do^dějin, do času 
vtělené - a my máme pra ně, pro to vtělené slovo, znějící i skrze 
ta zneynení času * otevřít sluch! Učitelský úřad církve nám ho ote
vírá. Církev má také prórockou funkpi, aby jako starozákonní proro
ci, interpretovala dějiny, čas, znamení času! Klasickým projevem té
to interpretace jsou koncilní dokumenty, např. pastorální konstituce 
RaN /GS/, synodální dokument Q hlásání evangelia, o laicích aj. V 
11. Článku Radopt a naděje: "Boží lid se snaží pod vlivem víry ... 
veden Duchem Páně ... rozeznat v událostech, potřebách a požadav
cích, v nichž má účast spolu s ostatními lidmi naší doby, opravdové 
známkyJ3ozí Přítomnostinného Božího úradku. Vírá totiž osvěcuje 
vsecfino~npvým~sv^tIeiFT7?~Snem zamysli nejprve posoudit v tomto svět
le ty hodnoty, které se dnes^nejvíee^cení «..% A nfluíí o důstoj
nosti lidské oso6y,*6~d$stojn5sti"r6zumu7 pravdy, o důstojnosti svě
domí a vznešenosti svobody. Dálo o lidském společenství, o úctě a 
lásce k protivníkům, o lidské činnosti ve světě, o úkolu církve v 
dnešním světě, o spolupráci ve světě Proč to tu vypočítávám? 
Abych Vám^ukázaly jak církev prorocky interpretuje dobu, znamení do
by* Protože je v nás duch minulosti, ’’duch__ghetapm Duch uzavře
nosti do kostel» a sakristie, duch rozdllem"zxvota na oblast neděl
ní, kdy jsme křestany, a oblast všední, kdy jsme jen občany - schi
zofrenie sakrálního /posvátného/ světa a profánního. a my to v sobě 
podporujeme. Minulou neděli mi varhaník, po mši sv. zabral - k mému 
zdušení v sakristii - píseň "Sbohem má radosti, velebná sVátosti’;, *“ 
a lid nadšeně, "zpíval. Ta píseň ma starého, protiKoneilního ducha; 
rozděluje život na dvě oblasti: Má radost a ráj je kostel - tady 
jsme doma. Když s^usím pryď, nechce se mi, jdu s lítostí, protože 
jdu v "ten zlý svět”! /Nehíeciě na to, že to možná ani tak necítíme, 
že to není pravdivé/. i

Koncil říká něco jiného slyšeli jste to - mluví o hodnotách 
ve světě /i když si nezakrývá negace ve světě/. A věroučná konstitu
ce o^církvi říká: "vlastní a zvláštní vlastnost laiků je jejich 
česný ráz" /Lg 31/. Myslím, že ta formulace "časný ráz" není zcela 
jasná. Keměl jsem po ruce originál. Němci to místo překládají. 
Meltcharakter. Řekli bycjpom tedy: vlastnost laiků je - že jejich

• Ne utíkat ze světa, ne odmítat Svět. Xí sto laika, 
je ve světě. N$ aby se honil za hodnotami světa, ne aby se připo-, 
dobnoval tomuto světy.! Ale ze zvláštního povolání laiků. Vyplývá’po
vinnost, $by.hledali~Boží_králoyství_pri_práci na Časných hodnotách, 
usměrňujíce je poSle vůle BóB?7 žiji^ve^světeV to je ve všech svět
ských povoláních a činnostech ... a právě v,tomto prostředí jsou 
povoláni od Boha, aby vykonávali své povinnosti v duchu evangelia 
a tímto způsobem se podíleli - jako kvas, který pracuje itvhitř - na 
posvěcení světa, že druhým lidem hlásají Krista především svědectvím 
syého život^, a ^žáremjsvé_viry, naděje a lásky.’ /Lg 31/
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Tady je velký, lze říci základní úkol laika, ve kterém ho 
nikdo nemůže zastoupit! Ta je 7a>se povolání. K tomuje zapotřebí 
óBnčva smolení _v’ nas: Odstranit v spbě schizofrenii"- rozdělení 
mého myslerí^na kostel -a~svět4, .zbožnost a práci.

Touhou mnoha zbožných laiků je, aby dělali lektory, aby^podá
vali sv. přijímání, vedli křížové cesty a májové - a ipy to vítáme. 

Ale zdá se mi někdy, že mají pocit, .že tady dosahují vrcholu své 
’Realizace'1. Tato činnost - zmíněná také v GS ~ je druhotná, Nej
prve: vaším místem je svět, být v něm kvasem a y^davňt _s73dectví. 
Nepřeslechněte, ža mate být ve světě - na pracovlITI, v ¿Jmcélari, 
ve škole - kvasem_a_vydávat_syědectví. Není tam řoéonc, že tam máte 
kázní, napomínat a~kárat -~ne:~15ýt'‘kvasem a vydávat svědectví! Kdo 
jste dnes prožili noční vigilii, slyšeli jste řadu zkušeností, svě
dectví o životě Z evangelia ve světě. Tedy tady je největší úkol 
laika v diecesí - služba světu! Qtevírat_svět^církyi__a_církey_syětuJ 
Jinak jsme jen zppžným spolkem. * " * " ’*

A v tom je vaše cesta ke svatosti a dokonalosti. Vy nejste mé
ně povoláni ke svatosti a dokonalosti než kněží a řeholníci, je
jichž úkolem je posvátná činnost - a oni se tam stávají dokonalí 
a svati .* Vy nejste křestany 2. řád.u! Ale vaše povolání je jiné i Va
še cesta k dokonalosti je svět! Úkol ve světě! Nejste v církvi sou
kromníci! Pasivní členové, posluchači! Tento váš úkol je dnes možná 
v mnohém důležitější než naše kázání. Ale rozhodně být kvaséfo a svěč 
■čit je stejně Závažný úkol jako kázání, A ostatně - vždyt jaté ’’svá
tým kněžstvem”, ’’královským kněžstvem” - abyste hlásali mocné skut
ky toho, který vás povolal ... /Srv. 1 Pe 2,5.9/, který vás povolal 
křtem a biřmováním.

Možná, že je to yelké_soustot velký program, který potřebuje v 
mnohém rozpracovat, konkretiicvSíw Je to však impuls, východisko prc 
obnovu v nás, pro obnovu vašeho vědomí. -*

Ale tady nemohu^skončjt. Bylo by to neúplné. Vaš úkol ve světě 
je výrazem spoluoupovědnostl v církvi a za církev. Nejste však jen 
externími pracovníky církve ve světě - ale jste domácí Boží a máte 
velký úkol uvnitř_církve.

Znamení času, která církev interpretuje, vedou k novému sebe- 
p^rchopení církve. Konstituce Světlo národů říká: ’’Církev je jako 
svátost neboli znamení a nástroj niterného spojení s Bohem a jednoty 
celého lidského pokolení A druhá kapitola apoštolského listu
Christifldeles laici o laicích říká zkráceně, že ’'církev je tajemné 
společenství Pána a učedníků, Pána a všech pokřtěných”, ’’Vzor, pra
men a cíle společenství křeíánů s Ježíšem je společenství Syna s 
Otcem v Puchu sv< Křestané jsou sjednoceni s Otcem tím, že jsou spo
jeni poutem lásky Ducha Kristova” /Christifideles laici, 18/ Má 
jsem vinný kmen ... /J 15,1/ ^Společenství - commupio - to je_nej- 
vlastnější tajemství církve ...ř‘ /Christifideles laici, 187.'

To vše jsou vznešená a krásné slova. Ale jak je to konkrétně 
v nás, ve vás? Jak vidíte církev a $ebe v ní? Základní buňka místní 
církve ^e Parnost, živé společenství věřících, do kterého jsem 
vstoupil Srtem7 Z v němž je eucharistie pramenem a vrcholem živo
ta /Srov. Ch*l. 19/.

jDen po II. Vatikánském koncilu řekl papež skupině věřících: 
’’Církev je společenství Co to znamená? ... společenství svátých... 
+-i fivn-íi žiwn+.a: vr-lcnam' ¡rřpfií.anů ritt života Kristova a ko-



6 VELEHRAD 6/89

Tedy svátosti a liturgie - a vzájemný život v lásce. To jsou dva 
základní pilíře malé buňky církve, jíž je farnost.

A tady je pro nás velký úkol, obnova vědomí, že církev není 
jen kněz, svátosti a mše sv., ale také vzájemný život v lásceL 
To v nás bohužel není. Zdá se nám, že tamý kde není knez7 jakoby 
nebyla církev; když lidé nejdou do kostela na mši sv., jakoby nebyla 
církev. Bohužel je to i v nás! V jedné farnosti onemocněl kněz#- měl 
tři farnosti - a hned bylo oznámeno, že mše sv. nebude a li’dé ne
přišli» Proč se neměli oni sami sejít a v lásce vzájemné se modlit 
a zpívat a pak ja__tam_církevj_| Poslyšte, co říká, konstituce o litur
gii: ”Kristus’je přítomen ve*"své církvi, když se církev modlí a zpí
vá, jak sám přislíbil: *Kde jsout ...’ /Mt'18,20/.n To je víra první 
církve, to je víra koncilu, to je víra papežů - a v tom smyslu musí
me obnovit víru i my! Uvěřit a prakticky tak jednat: církev je tam, 
kde je přítomen Ježíš v lásce dvou nebo tri - není řečeno kněží čí 
reholníků - ale dvou nebo tří - třeba věřících laiků. Obnovit, obno
vit víru v přítomnost Zmrtvýchvstalého uprostřed už dvou nebo tří. 
Tento požadavek, tento apel není z mé hlavy. Je to znamení času roz
poznané koncilem, je to hlas papežů. Poslyšte Pavla VI.: ’’Ještě není 
dostatečně vypěstovaná jako norma - úzkostná touha po společenství.” 
/30.8.1964/ Jind,e: "Jak se jmenuje soudržná síla schopná poutat do
hromady farní organismus? Každý to ví: ta síla se jmenuje - láska. 
Ano, ona je tím mocným konatitutiyním^zákoněm církve.” Kde jsou vě
řící sjednoceni v lásceý v božšEe’lásce*KrIstově? ... tam žije 
opravdová církev.” A dále pokračuje: "Kde jsou vařící pohromadě jen 
proto, že jsou zapsáni v matrice pokřtěných, kde tvoří farnost jen 
proto, že se scházejí v neděli na mši sv. , aniž by se znali /a možná, 
že jsou při tom jedni proti druhým/, tam_nepí_církev.” Tak mluvil 
papež Pavel VI. 1.3,1964. "Parnost uskutečňuje'’Ježíšovu přítomnost 
uprostřed věřících a tak se tento křestaneký lid stává - lze říci - 
svátostí, posvátným znamením přítomnosti Pana.” /7*3.1965/ Jan Pa
vel II.: "Parnost - to znamená přítomnost Krista mezi lidmi.” 
/18.2.1979/ A jinde: "Tvoříte farnost především díky tomu, že Kris
tus je zde, uprostřed vas, s vámi, ve vás ..." /3.11.1982/

A tak bych mohl ještě dlouho citovat. Dokumenty koncilů a slo
va papežů otevírají nový pohled na církev i na tu její nejmenší buň
ku - na farnost. A tento nový pohled je zapotřebí přijmout, otevřít 
své vědomí, chápání, Farnost ne jako instituce, fara a kostel s pa
nem farářem, jako určité správní území, ale jako společenství věří
cích, a to společenství s Ježíšem zmrtvýchvstalým, 'přítomným v bož
ské lásce věřících navzájem a společně a farářem farnosti. To je 
náš_největší Úkol - nejen laiků, ale knězi - prostě společný úkol. 
Kněz sám není~scňopen vybudovat společenství, A farnost jako spole
čenství s Ježíšem mezi námi - to je východisko obnovy v místní cír
kvi, v diecézi, Jakov/to farnost je i východiskem plnění úkolu lai
ků ve světě. ’’Beze mne nemůžete dělat nic«” V Živém společenství s 
Ježíšem, které nám sám přislíbil: ”Kde jsou dva nebo tři . 
"zůstaňte ve mně ..." - lze dokázat všechno, i věci nemožné’ Na nás 
je, abychom obnovili svou víru v této skutečnosti! Tedy naším úkolem 
je; obnova vědomí, že místo laika je ve světě - aby tam byl kvasem a 
vydával svědectví. Obnova vědomí, že farnost není jen kněz a úřad a 
instituce, ale živé společenství všech s Ježíšem uprostřed nás. uJá 
jsem vinný kmen...” Zůstaňme s ním a v něm a všechny úkoly - i v té
to chvíli zdánlivě nemožné ■* se uskuteční. On to řekl a jeho slovo 
je pravda, která nikdy nepomíjí.
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OSLAVILI JSME 90. NAROZENINY PaNA KARDINÁLA

A oslavili jsme je s ním vskutku velkolepě. Zněly zvony, při
jelo mnoho kardinálů, biskupů a oficiálních hostí, lidé nadšeně 
zpívali svatováclavský chorál, aplaudovali slova Svatého Otce. A ct 
je hlavní - dukovali jsme. ’*

Děkovali jsme Bohu, že v síle jeho Ducha mohl oslavenec vyko
nat mnohé věci, že oslovil mnohé, kteří by jinak o víru nezavadili 
a že ve věku, kdy každý jiný by odpočíval, vyhlásil dílo duchovní 
obnovy, které dává našim činnostem nové směry, nové podněty.

Vydali jsme svědectví o víře živé a radostné, avšak nezapomí
nejme svědčit j. ve svých domovech, ve škole, na pracovišti. Abychon 
uskutečňovali v plném a nejširším smyslu slova pana kardinála, kte
rá nám často připomíná: MKde je křestan, křestanka, tam at je yšecb 
no v nejlepším pořádku.’’.

TK

ROZHOVOR S KARDINALEN FRANTIŠKEM TOMÁŠKEM

Časopis Nový život, vycházející v Římě, uveřejnil v dubnovém čísle 
tohoto roku rozhovor s panem kardinálem Františkem Tomáškem, který 
přebíráme.

Eminence, jak se cítíte na prahu svých 90. narozenin? (
Necítím nic zvláštního. Jsem trochu unavený, ale jinak nic mimořád
ného. S Boží pomocí se dá žít i po devadesátce.
Které chvíle a události považujete ve svém životě za nejvýznamnější 
Všechno vždy mělo a stále má pro mě význam.
Kdybychom se ale právě teč vrátili nazpět, na co byste vzpomínal? 
Všechno bylo pro mne zajímavé, například mé dětství a moje matka. 
Ovdověla ve 32 letech se šesti dětmi. Kolik měla starostí! Potom dví 
světové války. V první jsem byl také na vojně a po ní jsem vstoupil 
do semináře. Po vysvěcení jsem dělal katechetu na školách a přednáší 
na teologické fakultě v Olomouci. To všechno byly významné události 
pro mou přípravu. Ale pak jsem také byl odsouzen na tři roky* nuce
ných prací.
Zůstalo ve vás něco z těch let?
Těžká a namáhavá práce.
Co jste museli dělat v internaci?
Pracovat na polích; bylo nás více kněží, v jednom východočeském měs
tečku. Po třech letech mě propustili a mohl jsem působit jako farář. 
Ale to už jsem měl biskupské svěcení.
Mohl jste sloužit mši svátou?
Jen soukromě, časně ráno, v soukromé místnosti a bez ornátu. Byli 
jsme v té místnosti tři kněží a celebrovali jsme ve stejnou hodinu, 
ale odděleně.
Co jste si mohli ponechat?
Breviař, Písmo svaté a několik náboženských knih.
Proč vás odsoudili?
Protože jsem byl vysvěcen na biskupa tajně, bez 'státního souhlasu. 
Zveřejněno to bylo až v roce 1965, kdy jsem byl jmenován pražským
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apoštolským administrátorem; teprve pak jsem mohl vykonávat biskup
skou službu.
Před tímto rokem jste ji vykonával jen i^ajně?
Když jsem roku 1954 vyšel z pracovního tábora, dostal jsem,povolení, 
žemohu pracovat jako farář, ale jako biskup - to ne.
Uděloval jste tajně svátost biřmování?
Ano.
A světil jste té? biskupy?
Ne.
z . ' *
Boj proti církvi byl tehdy nelítostný, že ano? • 
Velmi nelítostný.
Jistě jste mnoho trpěl. , v . . . ’ .
Velmi mnoho, ale posilovala mne velká naděje, že jsme spojeni nejen 
s ukřižovaným, nýbrž i se zmrtvýchvstalým Kristem. Proto jsme ny, 
křesťané, stále optimisty.
V této bouři jste si vždy udržel svůj optimismus? 
Vždy, nikdy mě neopustil,
A potom, když už jste byl v&lnější?
Situace byla stále*velmi těžká. Vždycky měla církev jen málo svobody. 
Ted už jdou některé věci lépe, ale jen málo.
Doufal jste v roce 1968, že se obnoví k lepšímu i komunistická stra
na? Věřil jste, že se věcx. změní?
Jistě, ale hned pa tom přišel nový útlak, který všechno násilně pot
lačoval , takže jsme na tom byli ještě hůře. Po Dubcekovi hlídali 
každého kněze.
T vjs?
Nás, biskupy ještě víc; u nás je tzv. státní církev. Duchovenskou 
a kněžskou činnost může vykonávat jen ten, komu to vláče dovolí. Ale 
ve skutečnosti církev není státní. Vměšování se státu do církevního 
života je odsouzeníhodné a nemá žádný smysl. Řekl jsem už členům vlá
dy a strany, že my nejsme státní církev; oni mne ^ice vyslechnou, 
ale nedají odpověd. .V haáaraku, Jugoslávii a Bulharsku všechny diecéze 
maj^í svého biskupa , Proč u nás ne? Ted jsou u nás y republice jen dva 
sídelní biskupové. Některá diecéze na Slovensku jsou bez biskupa už 
dvacet až třicet let» Tyto věoi j® třeba povědět. Svět to musí vědět. 
Ted je neobsazeno .i olomoucké arcibiskupství, na Moravě, odkud po
cházíte. Je tam velmi zmatená situace. Kapitulní děkan Vymetal nemá 
žádné fakulty jako ordinář a mimo te> má stále spory s kněží mi/^pro
tože je předsedou sdružení Pacem in terris, které Svatý stolec odsou
dil. Je také děkanem teologické fakulty v Litoměřicích. Knězi a věří
cí ho nechtějí; Důležité však je, že.-lze pozorovat v Československu 
silnou nábožensko«, obrodu. -Ivmoho lidí je ochotno k jakékoli qoěti, 
jen.aby byla církev svobodná. Proto navzdory závazným obtížím chová- 
me i pevnou naději. Straničtí vedoucí Sfe^ptají: Jak je to možné. Ale 
my to víme: Mládež má prostě hlad a žízeň po Bohu, po svobodě. Nedáv
né manifestace na Václavském náměstí, které trvaly celý týden, to jas
ně dokázaly. Policii to přivedlo skoro k nepřiqetnouti.
Jaký význam mají tyto demonstrace?
Demonstranti tq otevřeně vykřikují: Chceme větší svobodu. Policie je 
pozlobená a mnpho lidí ve vězení.
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Jsou mezi zatčenými i knězi?
Dosud ne. Kněží se obávají, že ztratí vládní souhlas k výkonu své 
služby. Ostatně není vhodné, aby se církev pletla do politiky.
Iděl nějaký kladný účinek odchod druhého nejvyššího představitele 
strany Bilaka, známého svou tvrdostí?
Žádný. Kdo $i na něj teč vzpomene?
kyslíte, že straničtí vedoucí jsou v současné době v nesnázích?
Ano, v posledních měsících se zdá, že dobře nevědí, co dělat. Stejně 
tak i policie.
Je pravda, že Gorbačov prosrAije perestrojku i v Oeskoslovesku a že 
vedoucí strany jsou proti n“
U nás je třeba změnit vládu. K dnešní vládě lidé nemají důvěru.
Byl sesazen předseda vlády Štrougal, kterého pokládali za Gorbačovo- 
va stoupence< Proč?
Těžko vysvětlit, proč se to stalo. Teá už politicky nepracuje, žije 
jako soukromník. Ale podobně i Bilak. Pro církev je důležité, že Bi* 
lak už není u moci. Byl vždycky proti církvi.
Byl to on, kdo se snažil rozdělit církev zevnitř a vytvořit jakousi 
národní církev?
Ano, ale nepodařilo se mu to.
A jak pokračuje sdružení Pacem in terris?
Jako kdyby neexistovalo. Zbylo v něm jen málo kněží. Vlastně ho drží 
při životě jen vláda.
Je pravda, že mladí kněží do něj nechtějí vstupovat?
Pravda pravdoucí. Zůstali v něm jen stpří kněží, na Slovensku 5 %. 
I ti však v srdci zůstávají věrni papeži a církvi; říkají* že když 
jsou členy tohoto sdružení, mají méně potíží při výkonu své služby.
Je pravda, že mnoho chlapců chce vstoupit do semináře?
Je to pravda, ale vlada je v tomto ohledu stále velmi neústupná, tak
že se sem dostane jen málokterý.
Platí stále ještě tzv. numerus clausug?
Někteří.přijali kněžské svěcení tajně po soukromém studiu. Nevím ale, 
kolik jich ke. Jiní konají kněžskou službu také jen tajně. Jsou však 
ochotni dělat ji veřejně, jakmile se naskytne možnost,že je vláda 
uzná.
Je tedy pravda, že u vás existují tajní kněží a řeholníci?
Ano, a také pracují.
Je pravda, že ženské řeholní, řády a kongregace mohou od 1. září 1988 
přijímat novičky?

• Ano, konečně, po třiceti letech.
Přihlásilo se jich hodně?
Ne stejně všech, ale i tak je to důležitá věc. Dříve bylo všechno 
jen tajné.
Tyto^dřívější tajné sestry mohou už teČ žít v komunitách?
Jistě, ale vláda chce, ab^ pracovaly v Charitě, tj. ve státem kontro
lované církevní instituci, která vede domy pro staré kněze a pro tě
lesně postižené. Nechce však, aby pracovaly v nemocnicích, jako před 
svým* zrušením.

i - I tak je to krok vpřed.
Určitě. IZáme i řeholníky, kteří žijí a působí jen tajně a čekají, až 
je vláda uzná.
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Veřejně se nyní projevuje např. i slovenský biskup Korec, který 
donedávna.působil také jen tajně. Co si o něm myslíte?
Pracuje opravdu mnoho. Píše knihy, které se pak tajně tisknou.
Jsou u vás i tajní biskupové?
Ano, jsou.
A vláda o nich ví? ,
Ano, ale neví všechno. Tajná policie je stále ve střehu.
Komunismus v Československu je dosud velmi tvrdý. Domníváte se,že 
tzv socialismus s lidskou tváří Du.bčekova typu by se jesi^ě mohl 
uplatnit?
Tento druh socialismu u nás existuje, ale ještě se nevynořil na 
povrch.
Přijal byste osobně mírnější druh socialismu?
Ano, u nás je; máme styky s těmi, kteří ho chtějí. Přicházejí ke 
mně; jsou to vzdělanci, národohospodáři, ale také prostí dělníci. 
Přejí si jiný typ socialismu.
Co vám ještě leží na srdci?
Vetší svoboda pro církev. Všechno je omezováno. Kněz může pracovat 
jen ve farnosti. V rouinácn nejsou možné žádné schůzky. Lnoho se 
dělá tajně, ale sám chápete, že to není snadné. Je však velmi dů
ležité, že věřící jsou ted mnohem ochotnější pracovat pro církev 
než dříve. V těchto tvrdých okolnostech věřící vyvíjejí všemožné 
úsilí.
Žádal jste v poslední době o setkání s prezidentem Husákem?
Ano, ale marně. Husák ale už není důležitý, skoro nic neznamená.
S generálním tajemníkem strany jste sg nikdy nesetkal?
Ne, není k tomu žádná možnost.
Zadal jste, abyste ho mohl vidět?
Zaslal jsem protestní dopis proti^omezování náboženské svobody. 
Jsme věřící,ale jsme také občany ČSSR a nechceme být diskriminováni.
Komu a kdy jste poslal tento dopis?
Ministerskému předsedovi před 2 týdny. Zatím jsem ještě nedostal 
odpověč.
Žádal jste o větší svobodu?
Ano.
Také nějaké praktické věci?
Ano, například proti chování a vystupování policie.
Co byste pověděl katolíkům celého světa na prahu devadesátých let? 
Ze všichni mají vydávat svědectví o Kristu a církvi ve smyslu Ježí
šových slov: Budete mými svědky. Toto poslaní je třeba plnit i v 
zemích, kde je náboženská svobodq, hlavně Osobním příkladem. I tam, 
kde je svoboda omezována a je málo možností k vnějšímu apoštolátu, 
je vždy možný osobní příklad. Nejsme křestany sami pro sebe, nýbrž 
pro druhé.
v

Cim na vás za celého vašeho dlouhého života nejvíce zapůsobili va- 
si verici?
Svou ochotou k úsilí při vydávání svědectví o křestanské víře.

Otec kardinál mě ještě žádá, abych se modlil za něj i za jeho lid a 
znovu/opakuje: "Tečí je ještě zima, ale přijde jaro."
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Pláč patří spolu se smíchem k nedílné součásti lidského života. 
Existuje pláč ze zármutku, lítosti, studu, dojetí a snad ještě i^dal
ší důvody by se našly, Já v poslední době pláču naprosto nezvyklým 
druhem pláčem, který by se dal nazvat pláčem homiletickým, tedy ta
kovým, jenž ma nějaký vztah k homilii, čili kázání při liturgii.

Pozor, at nedojde k omylu! Homiletický pláč nemá nic společ ně
ho s veršem známé lidové písně “Počkej, holka, však ty budeš plakat, 
až já budu kázáníčko kazat .. Tenkrát leckterá dívka plakala při 
kázání, protože slova pana faráře nebo pana kaplana ji zasáhla, ta- 
la do živého a ona si uvědomila, jak nepěkně jednala se svým mlá
dencem, co ji miloval. Dnes už málokdo při kázání plače. Já mám ten
denci plakat spíš po něm, nikoli proto, že mne kazatelova slova za
sáhla, ale naopak: poněvadž se mne vůbec nedotkla.

Snažím se být objektivní a realistický. Vždycky byli kazatelé 
dobří, průměrní a slabí. Jenomže za těch zhruba třicet roků jsem se 
už neposlouchal velké množství kázání na nejrůznějších místech a mu*- 
sím bohužel konstatovat, že úroveň homiletiky v naší církvi povážli
vě klesá, zejména když ji porovnám s našimi bratry ve víře v Polsku 
a NDR. A nejedná se pouze o můj osobní názor. Celá řada laiků i du
chovních dospívá nezávisle na mně ke stejnému závěru.

Pokouším se trochu analyzovat vzniklou situaci. Až do II. vati
kánského koncilu byli bohoslovci v seminářích vedeni k "posvátnému 
řečnictví“, j«ž mělo své ctnosti i nectnosti. K těm prvním je třeba 
započíst především fakt, že naučilo kněze správně přednášet a vystu
povat před publikem. Kázalo se zásadně zpaměti, účinná gestikulace, 
mimika a tématu odpovídající patos dokázaly často zástupy oslovit 
a nadchnout. Nebezpečným úskalím tohoto stylu však bylo, že mnozí 
kazatelé se nechali svést k nadměrnému důrazu na vnější formu na 
úkor obsahu. Stal jsem se několikrát svědkem homilii formálně bez
vadných, ale obsahově prázdných, sestavených pouze z mnohokrát omle
tých zbožných frází. Krom toho tak zvané posvátné řečnictví celou 
svojí atmosférou vytvářeje odstup mézi knězem a laikem, v poslucha
čích nevznikal pocit, že kněz je jeden z nás, bratří, který byl vy- ■ 
rán Pánem k výkonu posvátné služby.

Tento styl je už dnes anachronismem a bylo by pošetilostí chtít _ 
ho znovu křísit. Pokud se ho ještě někde starý pan farář drží a ká
že asi takovým způsobem; "Drazí v Kristu! Jak učil náš Božský pře- 
dobrotivý Spasitel Pán Ježíš Kristus a jak nás stále napomíná naše 
svátá a premoudrá matka Církev, je naší svátou povinností milovat 
Boha a bližního, lyto dva Boží zákony jsou svorníkem všech zákonů 
ostatních, v nich jsou zahrnuta všechna Boží přikázání, celé Desa
tero. Vyššího a dokonalejšího přikázání nebylo, není a nebude...", 
vyvolává u mladší generace shovívavý úsměv na rtech. Dnes, po II.va
tikánském koncilu, je třeba hovořit od ambonu řečí prostou, přitom 
ale přátelskou a srdečnou, která vytváří mezi kazatelem a poslucha
či bratrský vztah a pocit opravdového křestanského společenství ví
ry, naděje a lásky. Kazatel zároveň musí být maximálně konkrétní, 
poněvadž moderní člověk, zejména mladý, je alergický na jakákoliv 
klišé a fráze, i když jsou zbožné. Neškodí také vnést do chmurně 
tragické vážnosti našich bohoslužeb, kterou jsme zdědili z barokní 
a osvícenské éry, trochu humoru, aktuálnost a živost, samozřejmě 
úměrně k sakrálnímu prostoru a s vědomím skutečné závažnosti toho, 
co se má při bohoslužbě oběti odehrát na oltáři. Není však ani - s 
výjimkou liturgie za zemřelé - pohřebním obřadem. Je zpřítomněním 
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oslaveného Pána v našem středu., ve shromáždění bratší a sester, 
což je událost radostná. Proto i radost, veselí, má zde své mís
ta naprosto rovnoprávně se smutkem, jenž vyplývána vědomí lidského 
hříchu a slabosti» Kazatel, který umí vést své věřící k harmonické 
vyváženosti mezi lítostí nad hříchy a radostí, nad Pánovou přítom
ností, si může bez nadsázky říct, že je dobrým kazatelem.

Bohužel tento pokoneilní styl kázání je dnes spíše výjimkou. 
Stará podoba posvátného řečnictví je už mrtvá a spolu, s ní odešlo 
i to, co v ní bylo dobré: vlastní umění mluvit, rétorika jako tako
vá, která patřila ještě v antice k nejdůležitějším předmětům výuky 
na vyšších typech škol. Na formální stránku projevu dnes z duchov
ních dba málokdo. Obsahově pgik prozrazují homilie jakousi bezrad
nost, rozpačitost. Zda se mi, že kněží nevědí, o čem mají mluvit, 
jako by nepochopili, že je třeba budovat nový typ farnosti, který 
má být především společenstvím bratří a sester, jednou, velkou rodi
nou Božích dětí a ne anonymní masou, Kázání stále více degradují na 
úroveň nudných referátů, které zná každý věřící z běžného života. 
Při nich žádný nepláče ani se nesměje, pouze se nudí, popřípadě se 
modlí své soukromé modlitby a kazatele vůbec nesleduje, zejména pak 
když on celou půlhodinovou homilii monotónním hladem čte, aniž by se 
alespoň jedenkrát obrátil k věřícím. Pozoruji stále více se rozmáha
jící se zlozvyk kázání číst, což dá méně práce než si je připravit 
a přednést. To se dá jistě omluvit u starých a nemocných kněží, těž
ko však u mladých. Koneckonců když už se kázání čtou, at si dá ka
zatel alespoň záležet na přednesu, at občasným pohledem, k lidu navá
že s níra kontakt a nevytváří úplně neosobní atmosféru! Tímto zne
hodnocuje 1 obsahově dobrá kázání, která si buáto sám připraví nebo 
převezme z Homiletických listů, kde jednotlivé texty nemívají vět
šinou špatnou úroveň. Přibývá bohužel také kázání naprosto nepři
pravených, kdy site duchovní mluví zpaměti, ale nedá se to pošlou*- 
chat. Je zřejmé, že se na kázání nepřipravil a teprve u ambonu sbí
rá myšlenky.

Lze jistě oprávněně namítnout, že ne každý má dar řeči. Ano, 
jenomže k tomu, aby kazatel shromáždění věřících oslovil Božím a ni
koli svým slovem, není rétorické umění prvořadé. Jsou kněží, kteří 
tuto schopnost postrádají a přesto věřící z jejich kázání nikdy 
neodcházejí s prázdnou. Jsou tptiž muži hluboké víry, denně věnují 
dostatek Času modlitbě a rozjímání. Na kázání se potom pečlivě při
praví a jejich myšlenky vycházejí z toho* co sami prorozjímali a 
promodlili. Sv. farář arský Jan Křtitel Vianney také nevynikal darem 
řeči - a na jeho kázání se hrnuly davy. Jsem přesvědčen, že kněz, 
který opravdu žije hlubokým duchovním životem, pro něhož Kristovo 
evangelium je trvalým zdrojem inspirace, nikdy nebude z ambonu ho
vořit ”o ničem’’.

Často se na omluvu mnohých duchovních uvádí, že jsou zavaleni 
opravami kostelů a far. Prý se nemají vůbec $as na kázání připravit. 
Nedovedu tento argument přijmout. Přípravu kázání považuji za tak 
závažnou věc, že před ní musí ustoupit veškerá úřední agenda nebo 
organizace řemeslných prací kolem církevních objektůt Jedná se pře
ce o formaci Božího lidu! Péče o chrám je jistě důležitá, jde o dům 
Bfeží, ale není důležitější péče o živý chrám, živý dům Boží? Vzpo
mínám si, že můj duchovní vůdce, dnes už zemřelý Otec Václav Razik, 
jenž působil jako studentský laplan v Brně a později jako admini
strátor na Českomoravské vysočině, pravidelně každou sobotu si té
měř celé odpoledne připravoval homilii bez ohledu na počet návštěv 
nebo nával jiné práce. A pokud mu do "koho vpadlo náhlé zaopatřování, 
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neváhal nastavit noc, aby kázání v neděli bylo co nejlepší a lidé 
odešli z liturgie duchovně naplněni.

Proč takto postupují jen někteří? Nechci duchovním otcům sahat 
do svědomí, ale není příčinou mnoha nedbale připravených kázání 
strach? Dobrý kazatel přitahuje lidi do kostela, což neradi vidí 
církevní tajemníci. Ve velkých městech na Moravě bývá téměř pra
vidlem, že pokud se objeví v některém kostele dobrý kazatel, sta
hují se tam lidé. Ostatní chrámy se vyprazdňují. Církevní tajemník 
si potom pospíší, aby dotyčný kněz byl rychle přeložen jinam, pokud 
možno do pohraniční farnosti. Vtírá se mi otazka, co by asi mohl 
tajemník dělat, kdyby se na homilie poctivě připravovali všichni a 
ne jen někteří? Jedinec, který vyčnívá, je snadno-zranitelný. Větší 
množství už nikoliv.

Rád bych, aby tento článek našel odezvu mezi duchovními. Uví
tám, když se k tématice homilií vyjádří právě oni, neboť my věřící 
přece jen nežijeme jejich problémy a vidíme všechno z vnějšku. Je 
zapotřebím abychom si více rozuměli a měli uznání jeden pro druhé
ho. Proto je tento artikul napsán s přáním, aby právě kněží se k ne 
mu v co možná největším počtu vyjádřili, popřípadě korigovali jedno 
stranně soudy.

Radomír Malý

Rozhovor
s JUDr. Jánom ČARNOGURKÝM

Red: Jestliže komunistická státní moc ještě vdobě, kdy jsme chodi
li do školy, nám tvrdila, že náboženství během několika málo

let pomine, pot&m dnes vidíme, že nepochodila zvláště na Slovensku. 
Příčiny jsou známé. Jaké vidíš prognózy slovenského katolictví do 
budoucnosti? Jsi optimista?
JŽ: Najskor sa pokúsim o vymedzenie svojej pozície. Považujem sa 

za katolíka, aj sa snažím žit podlá zásad viet^,. N-emiešam sa 
však do vnútorných otázok kat-olíckej cirkv-i, nepokúšam sa riešit 
jej vnůtorné problémy, ani do nich dobré nevidím. Samozřejmé sym- 
patizujem s aktivitou tzv. tajnej církvi, ale sám sa do nej neza- 
pájam, pretože necítím povoisnie k takej aktivitě. Obyčájne s ňou 
prichádzam do styku akcr právny konzultant, keu sa v dosahu tajnéj 
církvi vyskytntí problémy právněj povahy. Na řozíahlom fenoméne ka- 
tolicizmu nta najviac zaujímá sociálna náuka Církvi a sociálně akti
vity, dajme tomu, inspirované katolicismem. Budem sa přelo vyjadřo

vat len k týmto aspektem slovenského katolicizmu.
Vrátím sa k^vlastnej otázke. Prognózy do budůcností obyčájne 

vyrastajů z koreňov v minulosti. Nuž a kořene sú také, že v ideo- 
vej rovině sa za posledných 40 rok o v potvrdila elementárna prav
divost křesťanstva a elementárna lživosť qjarxizmu; v praktiekej 
rovině zase v štatistickom priemepe mravná převaha katolíkov 
a mravná vratkost komunistov. 6om presvedcený, že postupem Času 
sa tieto rozdielne hodnoty na oboch stranách budu stále viac pre- 
javovat. Ak sa v budůcností vyskytnu priaznivé medzinárodné okol
nosti, možu vyústit až do zasednej demokratizácié pomerov v re- 
publike s podstatným přispěním katolíkov.
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Na Slovenskem katolicizme - hovoříme teraz o_ňom - je zaujíma- 
vá a inšpirujúca jeho schopnost nachadzať formy posobenia, zodpo- 
vedajúce momentálnym podmienkam. Režim spútal^verejne posobiacu 
Církev, nutzvyrástla neverejne posbbiaca část Církvi. Dalo by sa 

to formulovat aj tak, že Církev poskytla spoiočnosti v době naj- 
vačšieho temna možnost budovania slobodrých cirkevných Struktur 
a spoločnost pozbierala v sebezsily na obranu takých štruktúr*. 
Čo nemožu pQvedat alebo vykonat verejne posobíaci kňazi, hovoria 
alebo konajú tajní kňazi. To isté platí o biskupoch. Vidím v tom 
súčasný znak dejinnej životaschopnosti Slovákov, kultivovanej 
křesťanstvem. Ale teraz sa už vyjadrujem příliš sekulárně o nad- 
prirodzenom fenoméne Církvi.
Red: Jaká úskalí a nebezpečí slovenského katolictví pozoruješ?

Ak existujú úskaiia a nebezpečenstvá slovenského katolicizmu
- zrejme existujú * súvisia v značnej miére s jeho vnútornými 

problémami. Už strni povedal, že do týehto problémov dostatečné- 
nevidím, preto sa na tútb otázku nevyjadřujem.
Red: V domácí i zahraniční veřejnosti jsi znám především jako muž 

aspirující do jisté míry na politického mluvčího slovenských 
katolíků. Snahy slovenských katolíků realizovat se v mezích mož
ností i politicky však vyvolávají zejména u české veřejnosti obavy 
z nového Íuááctví a obnovení tzv. klerofašizmu, jímž naše oficiál
ní propaganda neustále straší. Můžeš se k tomu vyjádřit?
JČ: Najskor k tým ašpiráciám. Otvorené spoločenské problémy sa 

obyčajne prejavia najskor ako právně problémy. Z titulu svo
je jzprofeaie som bol dost často pri ich riešení a tak som mal mož*- 
nost nazrieť do ich povahy. Niektoré pracovně a trestné procesy s 
veřiacimi volali do neba. Keá sa ma na ne pýtali, aj novináři,odpo- 
vedal som na otázky. Postupné som dostával stálé širší okruh otá
zek z oblasti spoločenského postavenia a uplatnenia veriacich až 
som dospěl k odpovediam na otázky, ktoré mi teraz kladieš ty, Nie 
som tým nadšený, pretože som si vědomý tretieho blahoslavenstva 
z Řeči na hoře: blahoslavení tichí lebo oni zdedia zem.

Obnova tzv. klérofašizmu nie je možná - okrem iného - z dovo- 
du, že neexistuje fašizmus ako politicky relevantně hnutie. Poli
tické vystupovaníe katolických kňazov tiež nie je možné pre zákaz 
Sv. Otca aj pre nechuť kňazov ujímat sa takej úlohy, ktorá im nie 
je vlastně.

Vyjadrovanie a usmerňovanie slovenských náročných záujmov je 
však trvalou úlohou a rovnako trvalou úlohou je starostlivosť, 
aby jedno aj druhé neopustilo rámec křesťanských mravných noriem 
ani konštruktívnosti. Zatiaí nevedno, kto sa ujme 'júakej úlohy, 
ale katolíci by pri tom nemalí chýbať. Základy buďúcej konštruk

tívnosti sa kladů už dnes. Vidím ich v úzkej spolupráci českých 
a slovenských k.atolíkov pri obrané viery.
Red: Jak se díváš na možnost vzniku politické strany s křesťanským 

programem, která by sdružovala křesťansky smýšlející občany 
českých zemí i Slovenska?
JČ: Zatiaí nevidím možnosť vzniku slobodnej kresťanskej strany, 

pretože režim by to nedovolil. Predsa aj časopis, ktorý ten
to rozhovor publikuje, vychádza bez úradného povolenia, samizdato- 
vo. A časopis je nejen než strana. Politická sítuácia v republike 
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aj okolo republiky sa však rýchlo mění a možno dúfat, že bude 
možnost existencie takej strany alebo takého hnutia; jeho základ
nou úlohou bude demokrat i^ácia- poměr ov-v^repub-like* Demokratizáciu 
može nastolit len silné, hnutie^. kterého sila budc^spočz^vat v reš- 
pektovaní politických podmienok, v ktorých bude posobit. Pohlad 
na minulost aj přítomnost Čechov a Slovákov ukazuje, že je odliš
nost politických podmienok v Čechách a na Slovensku. Stále znovu 
sa o tom presviedčam v styku s nezávislými iniciativami v Prah®. 
Preto nevidím velký zmysel v založení jednej strany s křesťanským 
programem pre celu republiku. Zrejme ůoinnejšie by mohli posobit 
samostatné strany v Čechách a na Slovensku, úzko spojupracujúce, 
napr. ako CDU a C£>U v západnom Nemecku.
Red: Děkujeme za rozhovor.

JUDr. Ján Čarnogurský je znám nejen domácí, ale i zahraniční ve
řejnosti jako reprezentant slovenského katolického i občanského 
hnutí za svobodu a lidská práva. Narodil se r. 1944 v rodině učite
le a poslance Pavla čarnogurského, který v době Slovenského státu 
za 2. světpvé války aktivně pomáhal pronásledovaným Židům a komu
nistům, později se zapojil do Slovenského národního povstání. 
V 50. letech byl uyězněn a celá rodina šikanpvana. Syn Ján se s 
obtížemi v důsledku ’’kádrového profilu” otce dostal studovat v še
desátých letech na právnickou fakultu. Působil po studiích jako 
advokát v Bratislavě a získal věhlas svojí obhajobou obviněných 
pro politické delikty. Tím se octl v konfliktu se státní mocí a mu
sel r. 1981 z bratislavské advokátní poradny odejít. Potom praco
val jako závozník, podnikový právník, zedník. Od r. 1986 je bez 
pracovního poměru a věnuje se soukromé právní pomoci" politicky 
perzekuovaným, žije v Bratislavě.

Církev je si vědoma dědictví, které má společné se židy. a proto 
lituje ... vzplanutí nenávisti, pronásledování a projevu antisemi
tismu, které byly namířeny v kterékoli době kýmkoli proti židům.

Druhý vatikánský koncil 
MUSÍME TĚ PROSIT ZA ODPUŠTĚNÍ
pro všechno, Co se stalo v minulosti*
pro násilné činy tvých učedníků,
pro hony na kacíře a svaté války,
pro krátkozrakost a pýchu,
s kterou církev vždy znovu sahala po moci.
Prosíme tě o prominutí, že tvá církev i za našich dnů nebyla 
schopna nesvazovat se s násilím.
Odpust nám, že jsme nedokázali zabránit vyvražaování židů.
Odpust své církvi, že je často nevěrohodná pro ty, kteří jsou 
vyvrženi pro svou rasu nebo barvu pleti.
Dej nám všem, kteří jsme rozštěpeni do různých táborů, abychom 
alespoň uznali šílenství tohoto stavu a pocítili nad ním bolest. 
Nedej,^abychom byli spokojeni se situací, s jakou se setkáváme. 
Dej, ať myslíme a jednáme z hlediska tvé budoucnosti, v síle 
tvého zaslíbení, že všechno tvoříš nové.
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APEL ČESKOBRATHSKÝCH^_EyANGELÍKU__PROTI__TRESTiJ^_SMRTI

Ústřední výbor KSČ 
Nábřeží Ludvíka Svobody 12 
125 11 Praha 1 . ’ ..

Vážení pánové!

Apelujeme na Vás jako několik českobratrských evangelíků tímto 
otevřeným dopisem, abyste už konečně přiřadili Československo ke 
kulturně vyspělým. státům, v kterých se přestalo popravovat. Trest 
apiřti byl jakž takž ospravedlnitelný ve středověku, kdy se všeobec
ně a bez pochybování věřilo v posmrtný život. Popravou byl sice 
ukončen odsouzencův tělesný život, ale jeho nesmrtelná duše tímszů
stala nedotčena. V naší sekulární době je však p&pravování naprosto 
neospravedlnitelné. Soudce odsuzuje k smrti, ačkoli nechápe popravu 
svého provinilého bližního jako předání soudu Božímu, který by mohl 
být milosrdný, nýbrž- jako totální zničení sobě podobné bytosti. Ta
kovým odsouzením se soudce, ale i veřejnost, o kterou se soudce opí
rá, připodobňuje vrahovi v nejhlubší podstatě jeho zločinu, totiž v 
pohrdání druhou lidskou bytostí. Té se totiž totálně odpírá solida
rita, pochopení, slitování, definitivně se jí odpírá komunikace. 
Definitivně se jí bere možnost uznání vlastní viny a pokání a prosby 
o odpuštění. Tím se jí bere poslední zbytek naděje. Protože jste 
ateisté a nevěříte v posmrtný život, a protože se zároveň od začát
ku prohlašujete za humanisty, uckonce se zdůrazňováním převahy svého 
humanismu nad všemi nemarxistickými humanismy, měli jste zrušit 
treet smrti hned po svém převzetí vlády (v roce 1948. Nyní je k tomu, 
abyste zastavili pqpravovaní v státě Vámi řízeném, skutečně už nej- 
vyšsí čas, protože velká většina evropských národů už pochopila ne
mravnost moderního popravování. Odstranila trest smrti ze svého 
právního řádu v době, kdy se u nás popravoválo bez rozpaků.

Oznamujeme Varn, že se nám stalo' nesnesitelným, že v Evropě zů - 
stal jednou z posledních bašt obyčeje nehodného kulturních lidí 
pravě náš národ, který v našem světadíle boj proti trestu smrti za
hájil, a sice už ve středověku a z křestanské pozice, citujeme z 
knihy Petra Čorného Tajemství českých kronik se strany 289- "Hu
sitská revoluce přinesla obrat v nazírání na trest smrti a směřova
la výrazně k jeho omezení. ... V roce 1433 mohl Jan Rokycana tváří 
v tvář basilejskému koncilu prohlásit, že v Praze již mnoho let ne
byl nikdo popraven pro krádež. ... Již před rokem 1419 při univer
zitních disputacích vedených na pražském vysokém učení vystoupili 
reformně orientovaní mistři s názory odmítajícími trest smrti za 
krádež. Toto stanovisko se také v praxi prosadilo už od počátku re
voluce.’' Jenže přední bohoslovec táborské strany, Mikuláš z Pelhři
mova, šel,ještě podstatně dál. Vystoupil v lednu 1433 na basilej
ském koncilu proti trestu smrti vůbec. Z učitelů církve odmítl ten
to trest ještě v^době vlády pohanských císařů Tertullián a další 
otcové, ale křestené zapomněli na jejich stanovisko poté, co se ve 
4. století sami zmocnili vlády. Jen valdenští všech 'Směrů, francouz
ští, italští i němečtí, odmítali každé násilí a užití meče i ve 
službách spravedlnosti a práva. Odmítali nejen trest smrti, nýbrž 
ispravedlivou obrannou válku. Po valdenských zaútočil na-trest smr
ti až Mikuláš z Pelhřimova, ale tento Husův žák promluvil na sněmu 
západního křestanstva jako představitel naroda, který spravedlivou 

*
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válku, neodmítal a ubránil 'se pěti křížovým výpravám. Mikulášův pro
test proti, trestá smrti měl tzQn větší politickou váhu. Když pouká
zal pařížský^ mistr Gille$ Charlier na to, že trest smrti má pevné 
místo jak ve" Starám zákoně tak i v světském právu, upozornil Miku
láš 20. le<Jna 1433 na to, že rozhodující je zákon Kristův. Cituje
me: "Aby si někteří .nevzali záminku trestat provinilce pokutou 
smrti, © to buá podle příkazů Starého zákona, dnes už nezávazných, 
nebo podle zákonů lidských, se zv.koněm evangelia nesouladných, ... 
dodáváme, že při trestání provinilců je nutno přidržovat se 
výhradně zákona evangelického /lex eyangellca/ a postupu prvotní 
církve." A druhý citát, uvedený už 1966 u F, M. Bartoše a předloni 
u Čorného: "čest si přát, aby si soudcové počínali jako otcové, ne 
jako tyrani, a neuznávali soudní předpisy starozákonní ani lidské 
zákopy, jež se pří&í Zákonu evangelia, nýbrž aby dbali postupu Kris
tova. a církve prvotní. Nemohu vrátit popravenému život a nemohu pro
to mít Zalíbeníy popravách." Na basilejském konciiu předběhl čpský 
národ svým neslýchaným útokem na trest smrti evropský duchovní vý
voj o více než tři staletí. Cesare Becearia zahájil rozhodný koj pro
ti trestu smrti až v rpce 1764« Učinil to už z moderního osvícenské
ho stanoviska, V rakouské monarchii a tedy i v našich zemích došlo k 
odkloní* od trestu smrti, žel jenom přechodnému, za osvíceného císaře 
Josefa II. v r* 178-7. V kapitalistickém Norsku zrušili tento trest 
sice až v r. 1905, ale už třiefet let předtím tom nikoho nepopravili, 
od r. 1875* Nejtěžší zločince tam raději nechávají přirozeně dožít 
ve vězeňském vyhnanství, než aby znovu začali poskvrňovat svou krás
nou zemi katovskýn dílem.

Vaše lpění na trestu smrti je. jedním z projevů hluboké morální 
krize, v které se nachází nejenom Vaše ¿strana, ale celá čsl. společ
nost. Karjí-li český a slovenský národ z této krize vybřednoutA musejí 
zalozit svou budoucnost na svých nova a. lépe pochopených křestanskýeh 
tradicích. Sbor katolických biskupů a ordinařů Čech a Moravy vyhlá
sil v listopadu 19£7 pro české katolíky program desetileté duchovní 
obnovy národa jak© přípravu^na milénium smrti biskupa Vojtěcha a na 
vstup do 3. tisíciletí křestanskýeh dějixt, ale mnoho českých evange
líků uvítalo, když pražský arcibiskup pan kardinál Tomášek pozval 
také všechny nekatolické věřící e také všeGhny lidi do^ré vůle, tedy 
i Vás komunistyr abychom se ke katolickému programu desetiletí du
chovní obnovy neradu připojili. Když jsme se v minulém církevním ro
ce, do- první adventní neděle 19#8, zamýšleli nad tématem prvního ro
ku desetiletí duciipvní přípravy, tématem ’’služba životu", ovšem jsme 
se seznámili s životem a dílem Anežky přemyslovny, na doporučení pa
na kardinála a k svému duchovníme užitku, ale několfk českobratrských 
evangelíků se zabývalo *z hlediska tématu "služba životu" také předním 
táborským bohoslovcem Mikulášem z Pelhřimova, protože také on se vy
značoval úctou k lidské důstojnosti svých bližních* Pastýřskou až 
otcovskou starost mistra Mikuláše o život a lidskou důstojnost těch, 
kteří se dostávali do rozporu se zákony psanými i zvykovými nepsaný
mi a byli ohroženi i postihováni popravamijsme pochopili také jako 
starost o duchovní zdraví soudců a o duchovní Zdraví těch, kteří byli 
v pokušení stát se katy, a jako starost o duchovní zdraví celé společ 
nosti, v které kati konali své dílo. Táborského kněze a poctivého 
Kristova svědka Mikuláše z Pelhřimova chceme připomínat sobě i jiným 
jako bojovníka proti tréstu smrti tak dlouho, dokud nebude tento 
zavrženíhodný způsob soudního postihu z československého právního 
řádu odstraněn. V padesátých letech byla naše země poskvrněna popra
vou Milady Horákové a mnohé vdalší mi ideologickými a politickými 
justičními vraždami. Nyní at už není u nás popraven vůbec <ikdo,
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ani k smrti odsouzený skutečný zločinec Jaroslav MalýV.°^er^m- 
píše příloha Rudého-práva * z-£8.'ilé8&a‘''V.ř// , ‘ 7’ <
<’ Poprav ování by u nás mělo být zastaveno bez odkladu. V dneš
ním politickém uspořádání by k tomu mělo stačit neveřejné rozhod
nutí Vašeho předsednictva. Federální shromáždění by vš$k mělo zahá
jit debatu o zrušení trastu smrti až nějakou dobu po obnově svobo
dy tisku a vůbec svobody projevu v npší zemi. Naše společnost bez
pochyby pochopí, že trest smrti je dnes už skutečně neospravedlni- 
telný, potřebuje však nějakou dobu svobodně diskutovat o závažném 
problému v tisku, v ostatních sdělovacích prostředcích a na nejrůz
nějších shromážděních. Těžko si však můžeme představit nezbytnou 
obnovu svobody'projevu bez propuštění Vaclava Havla a ostatních ne
spravedlivě odsouzených představitelů nezávislých iniciativ.

21. března 1989 S občanským pozdravem

Daniela Brodská, .Pet** Brodský, Jan Dus, Jan Dus, Anna Dusová, Anna 
Hrudková, Hana Juptnerotó, dr. Božena Komárkové, Eva Ploskačová, 
Miloš Rejchrt, Drahomíra Slavíková, ¿va Svobodová, Michal Šimek, 
Jan Šimsa a Martin Šimsa.

t ■ ,

Marie Mahpnová
SLUNEČNÍ TANEC

Srdce/\
je prorostlé ostnatými dráty
Nelze jím svobodně chodit 
sem a tam
V obklíčení 
ostřicemi 
ostny kaktusů *
Kdo sevhne ___ . / -
je^ zraňován /'" ’ ‘ / ’ ' ' ' J
Tam
na druhou stranu sebe sama 
vede příliš těsná brána 
Svou krásnou novou tlustokůži 
v ní tanechám 
Ne^ dostanu se tam 
při slunečním tanci 
při sluneční píani 
jen bolest prozradí mi 
že se tudy právě 
převlékám
Každý někdy klopýtl 
o vlastní kpřeny 
Procházím jako zrno 
mezi dvěma kameny 
Proběhni ostřicí 
ostružiním 
ostnatými dráty 
Nikdo se taja nedostal 
neporaněný

Ze sbírky Stahování lidí z kůže 
/Vyeh&sí bez vědomí autory/
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DRÁŽĎANY 23*6.-25.6.1989 SETKÁNÍ "TAIZÉ"

r 7

Věřící, hlavně mladí, ale i starší a celé rodiny se sjížděli 
v patek.během dne. V podvečer v jednom evangelickém sboru, se dle 
počtu lidí rozdělovalo do rodin k bydlení.

Vlastní setkaní začalo v patek večer ve 20 hodin společnou 
modlitbou a adorací před křížem v katolickém kostele. Jak to bývá 
zvykem v Taizé a na setkáních "Taizé”, slavili se pátek, sobota 
a^neděle v duchu velikonočního třídenní. V pátek večer modlitba 
před křížem, v sobotu večer vzkříšení se svícemi a v neděli mše 
svátá.

Hlavní program pak probíhal přes celou sobotu; hano, vpoledne, 
večer společná modlitba a mezitím dopoledne i odpoledne se každý 
mohl, podle svého výběru, účastnit v jedné z 8 tématických skupin:
1. Jak můžeme dnes žít v duchu blahoslavenství;
2. Setkání s cizinci žijícími v NDR - rozhovor o životě a víře v 

jiných zemích;
3. Návštěva v katolické nemocnici - víra a utrpení;
4. Rozjímaní nad evangeliem: ’’Cesta do Emaus" /Lk 24,13-35/;
5* Rodina a děti * výchova k víře;
6. Víra v moderním světě - podle Desetiletí duchovní obnovy v ČSSR;
7. Sbor-* zpěváci;
8. Rozjímání nad dopisem z Ruska.

Budu psát o skupině, ve které jsem byl: Rodina a děti - výcho
va.k víře.

Odešli jsme s dětmi po ranní modlitbě v katolickém kpstele do 
evangelické školky. Děti zůstaly venku v zahradě, kde si hrály. Mě
li tam mnoho hraček, "hlídala” je místní staršlapaní a jedna obětavá 
dívka z ČSSR, která jim hry zpestřovala a usnadňovala.

My rodiče jsme Šli dovnitř budovy, kde jsme společně živě a ne- 
programově probírali a řešili nejpodstatnější otaziy týkající se 
výchovy dětí a života v křestanskýeh rodinách. Mluvilo^&e o modlit
bě v rodině, o kgtechezi dětí a jejím praktickém usměrňování - dát 
či nedát děti do ofioiělního školského náboženství, o jiných způso
bech a možnostech katecheze laiky a rodiči. Dále se také hovořilo 
o negativním působení společnosti a školy v oblasti chystané sexuální 
výchovy, o Špatpém vlivu televize atd.

Velmi pozitivní byl také průběh bohoslužeb, kdy s£ ani na děti 
nezapomínalo. Naopak, nechával se jim vždy prostor. Večer při sla
vení Vzkříšení zapalovaly věřícím v kostele svíce, při mši svaté 
nesly 4 děti obětní dary a ostatní děti je s rozžatými svícemi násle
dovaly. Před obětováním všechny děti v kostele vytvořily řetěz a 
dvakrát obešly obětní stůl.

Opravdu se cítily v kostele jako doma, i když se tím trochu 
mše protáhla, vůbec to dětem nevadilo. Nevadilo to také dospělým, 
protože právě děti, tyto "rušivé elementy" naplnily Kristova slova: 
"Nebraňte dětem, nechte je ke mně chodit, protože těm patří nebeské 
království" /kt 19,14/.

V duchu Evangelia, smíření generací, konfesí, probíhalo celé 
setkání bez nějakých třenic či prosazování vlastních zájmů.

"Blahoslavení tvůrcové pokoje, nebo? oni budou nazváni Boží 
děti” /sit 5,9/. Pelikán
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Děje se kolem nás'...
PŽIPOMÍNKY__NEZÁyiSLÝCH__INICIM'IV^_K__NOVÉ_r_ÚSTAVĚ ■

Oficiální i neoficiální instituce diskutují o nové ústavě 
ČSSR. Hnutí, které sé nazývá Demokratická,iniciativa, vypracova
lo své připomínky pod titulem ‘'helsinská iniciativa k demokrati
zaci a k vytvoření právního československého státu“-.

Návrh Demokratické iniciativy vychází z faktu, že skutečné de
mokratickou ústavu může vytvořit pouze demokraticky zvolené Fede

rální shromáždění, jímž není Federální shromáždění nynější. Proto 
požaduje kodifikaci a přijetí mimořádného volebního zákona a na 
jeho základě provedení voleb do ústavodámého shromáždění, jež by 
vypracovalo koncept nové demokratické ústavy a předložilo ho lido
vému hlasování.1

Předtím ještě je třeba vtělit do našeho zákonodárství Závě
rečný dokument vídenské následné schůzky KBSE, což se týká zejména 
trestní represe. Zde ^elsinaká inieiativa postuluje zrušení^těch 
paragrafů, které umožňují stíhat občany za projevy svého světoná
zoru nebo politického přesvědčení, j<ež-se rozchází s oficiálním. 
Mezi nimi je výslovně jmenován i § 178 o tzv. maření dozoru had, 
církvemi a náboženskými .společnostmi. Zároveň Helsinská iniciati
va požaduje "s okamžitou platností propustit osoby odsouzené pro 
politické nebo náboženské přesvědčení a prošetřit všechna podání 
z důvodů tzy# kriminální činnosti takových osob”.

S podobnou iniciativou vystoupily také Charta 77 3 Hnutí za 
občanskou svobodu.

KŘESŤANSKÁ UNIE LIDSKÝCH PŘÁV

. V rámci současného růstu neoficiálních sdružení a hnutí je 
třeba se zmínit i o Křesťanské unii lidských práv /KULPA Nechce 
být organizací ani jednou z dalších občanských iniciativ v pravém 
slova smyslu, spíše komunitou lidí, spojených přesvědčením, že zá
pas za lidská a občanská práva v této zemi je křesťanskou myš

lenkou, vyplývající z nauky Kristovy.
Tento fakt není ještě mnoha věřícím samozřejmostí. Stále se 

projevuje umělé dělení křesťanského života na ''profánní" a ’’sak
rální" sféru. Obrana lidských práv a svobod je ještě často pova
žována za ryze světskou záležitost, která nemá s náboženstvím co 
dělat. KULÍ se chce věnovat osvětové práci mezi křesťany se zámě
rem přispět k likvidaci této politováníhodné schizofrenie.

Bude pořádat přednášky, diskusní večery a modlitební setkání. 
Nemíní ovšem zapomínat, že křesťanské pojetí lidských práv je širší 
nežito, které vychází z mimokřeslánských pozic. Zahrnuje také prá
va člověka ještě nenarozeného a právo 'dítěte na Život v úplné ro
dině. Stoupenci KUfP jsou vyzváni, aby každoročně v Den lidských 
práv 10, prosince se účastnili bohoslužeb v kostele nebo modliteb
ně své církve a vzpomenuli na všechny nespravedlivě pronásledované 
a stíhané. Reprezentanty KULP před veřejností jsou: Dr. Radomír. 
Malý, Karel Coural a ing. Tomáš Kopřiva.

V příštím čísle přineseme plné znění základního prohlášení.
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K PETICI NĚKOLIK VĚT

Opět ruší náš klid!
Ano, zase ruší páš klid, v tom mají soudruzi pravdu, ale těch 

Několik vět, o které se jedné, ji ruší úplně jinak, než jak to ma
jí na mysli straničtí agitátoři.

Qpět nás tato výzva nutí k volbě; podepsat nebo nepodepsat? 
Ozvat se n® obranu pravdy, když jsou na pracovištích inscenována 
’’odsouzení’1 nebo ’’držet hubu a krok”? A nejen to. Nutí nás odpo
vědět si proč ano a proč ne a pr o $ si jako křesťan musím odpově
dět, když znám Kristova slova: ’’Vaše slovo bud ’ano, ano - ne,ne”’ 
/Mt 5,37/ a ’’Odevzdejte tedy, co je císařovo, císaři’* /Mt 22,21/. 
Vrší se a gumenty pro a proti a klid je ten tam) A k rozpravě se 
připojuje i starý filozof:

lť2o nečiníš dobře, člověče, jestli se domníváš, že muž, který 
jen trochu za něco stojí, má uvažovat o nebezpečenství života 
a smrti, a nemyslíš, že má hledět při svém jednání jedině ná to, 
zdali jedná spravedlivě čí nespravedlivě a zdali si počíná jako 
muž dobrý či zlý.” /Platón, Obrany Sokrata, přel. Pr. Novotný, 

2Sářchter Praha 3.934/.“ “ " - - — - - - - ~ ~
Nebo ty snad měla pro nás platit Ježíšova slova v Getsemanské 

zahradě: ’’Ještě spíte a odpočíváte?” /Mt 26,45/. Tomáš Kopřiva

NĚKOLIK__yĚT

První měsíce roku 19^9 znovu a jaeně ukázaly, že i když se 
současné Československé vedení velmi, často zaklíná slovy ’’pře
stavba” a “demokratizace”, ve skutečnosti pe^dpst zoufale vzpírá 
všemu, co demokracii vytváří nebo co ji aspoň vzdáleně připomíná. 
Petice a iniciativy občanů, které samo nezorganizovalo, odmítá ja
ko “nátlakové akce”; pokojná lidová shromáždění rozhání; do pří
pravy nových zákonů nedovoluje veřejnosti mluvit.

Tytéž měsíce však zároveň úkázaly, že občanská veřejnost se 
už vymaňuje z letargie a že stale víc lidí má odvahu veřejně pro
jevit svou touhu po společenských, změnách.

Pohyb ve společnosti se tak začíná stálo. povážlivěji srážet 
s nehybností moci, roste společenské napětí a začíná hrozit nebez-» 
péčí otevřené krize.

Takovou krizi si nikdo z nás nepřeje.
proto vyzýváme vedení n®ší země, aby pochopilo, že nadešel čas 

ke skutečným a důkladným systémovým změnám a že tyto změny jsou 
možné a mohou mít úspěch jen tehdy, bude-li jim předcházet vskutku 
svobodná a demokratická diskuse. Prvním krokem k jakýmkoli smyslu
plným změnám, novou ústavou počínaje a ekonomickou reformou konče, 
musí být tedy zásadní změna společenského klimatu v naší zemi, do 
kterého se musí vrátit duch svobody, důvěry, tolerance a. plurality.

Podle našeho názoru je k tomu třeba:
1. Aby byli okamžitě propuštěni všichni političtí vězňové.
2. Aby přestala být omezována svoboda shromažáování. . -
3. Aby přestaly být kriminálizQvány a pronásledovány různé nezá

vislé iniciativy a zašly být konečně chápány i vládou jako to, 
čím v očích veřejnosti už dávno jsou, totiž jako přirozený sou-



část^veřejného života a legitimní-výraz jeho různotvarnosti. Zá
roveň by neměly být kladeny překážky vznikání nových občanských 
hnutí, včetpě nezávislých odborů, svazů a spolků.

4. Aby byly sdělovací prostředky i veškerá kulturní činnost zbave
ny všech forem politické manipulace a předběžné i následné 
skryté cenzury a otevřeny svobodné výměně názorů a aby byly le- 

. galizovány sdělovací prostředky, působící dosud nezšfvisle na 
oficiálních strukturách.
Aby byly respektovány oprávněné požadavky všech věřících občanů.

6. Aby byly všechny chystané i uskutečňované projekty, které mají 
na trvalo změnit životní prostředí v naší zemi a předurčit tak 
život budoucích generací, neodkladně předloženy k všestrannému 
posouzení odborníkům i veřejnosti.

7. Aby byla zahájena svobodná diskuse nejen o padesátých letech, 
ale i o Pražském jaru, invazi pěti států Varšavské smlouvy a"ná
sledné ”normálizaci”. Je smutné, že zatím co v některých zemích, 
jejichž armády tehdy do československého vývoje zasáhly, se 
dnes už o tomto tématu začíná věcně diskutovat, u nás je to stá
le ještě velké tabu, a to jen proto, aby nemuseli odstoupit ti 
lidé, z politického a státního vedení, kteří jsou odpovědni za 
dvacetileté upadání všech oblastí společenského života u nás.
Každý, kdo souhlasí s tímto stanoviskem, může je podpořit svým 

podpisem.
Vládu vyzýváme, aby s ním nenaložila tak, jak je dosud zvyklá 

s nepohodlnými názory nakládat, Zasadila by tím osudnou ránu nadě
jím, .jimiž ^sme vedeni, totiž nadějím ve skutečný společenský dia
log jako jeainé možné východisko ze slepé uličky, v níž se dnes 
Československo nalézá.

?9tI?íSSá_®GAŽOyANO3T_SE_TXKÁ_yŠBCH_A_SJ;OUŽÍ_y§a«

Láska prokazovaná a sloužící osobě nemůže být nikdy odtržena 
od spravedlnosti: jedna jako druhá - každá svým.způsobem - vyžadu
je plné.a skutečné uznávání prav osoby, které má společnost se vše
mi svými strukturami a institucemi sloužit.

Aby mohli laici křestanským duchem oživovat pozemskou skuteč
nost službou osobě a Společenství, nemohou se zříci účasti v ’’po
litice” f čili v různých druzích hospodářské, společenské a zákono
dárné činnosti, která má organickým způsobem sloužit růstu společné
ho dobra. .

* ...

'Kromě toho politika za člověka a společenství přijímá jako 
stálý cíl ochranu a hlásání spravedlnosti, chápané jako ‘'ctnost”, 
ke které mají být^všichni vychováváni, i jako morální ”sílu”f kte
rá podporuje angažovanost za ochranu práv a závazků každého a všech, 
kde základem je osobní důstojnost lidské bytosti.

/Úryvky z apoštolské adhortace ’'Christi fideles laici” sv. Otce Ja
na Pavla II./
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Křesťan a svět
SE9íí_yK0L__^PRg^^EyR0PSKÉ_^KĚESŤANY

Křeíané střední Evropy a rovněž dalších částí kontinentu pod
le názoru lublaňského arcibiskupa /Jugoslávie/, Aloise Šustara,ne
mají "ani úkol, ani právě lkát nad zaniklou Evropou". V přednášce 
na téma ’’Společná Evropa - výzva pro církev", konané ve Vídni, 
arcibiskup Šustar zdůraznil, že tato zaniklá Evropa "nebyla ideo
logicky nikdy ani jedna, ani jednotná tak, jak si to při její 

dnešní rozervanosti rádi představujeme". Podle slov arcibiskupa 
křestené nemají ani úkol? ani právo ‘"Snít o budoucí střední Evro
pě, v níž zmizí všechny ideologické protiklady, nebo budou přinej
menším uhlazeny a zmírněny".

Slovinský metropolita jmenoval tři úkoly z hlediska úsilí 
o "společnou Evropu": Na prvním mí«tŠ uvedl "úsilí o toleranci, 
o vzájemné porozumění a vzájemnou úctu při veškeré rozdílnosti pře
svědčení, světových názorů a společeriských^systémů". Druhým zá

kladním úkolem je podle názoru arcibiskupa Šustara "hledání a obje^ 
vování těch společných přesvědčení, hodnot a základů, kterré jsou 
i přes veškerou ideologickou rozdílnost přece jen stejné". Jako tře
tí úkol uvedl slovinský vrchní pastýř "dialog Jako jedinou schůdnou 
cestu a jedině možnou formu, jak v ideologicky tak rozrušené Evro* 
pě budovat jnosty a odhalovat společné".

To společné ve Střední Evropě nesmí být ovšem chápáno - tak 
varoval - ve smyslu uniformity, nýbrž je třeba to vidět jako "jed
notu v rozdílnosti". Přes veškeré pragmatické, technické, hospodář
ské a organizační potíže musí být poznaný, uznány, schváleny a 
podporovány mnohost, originalita, jedinečnost a stejné právo všech 
kultur a jazyků". Neexistuje žádná kultura a žádný jazyk, které by 
si p£o sebe mohly nárokovat vládu a udržovat privilegované postave
ní".

Arcibiskup Šustar zdůraznil, že nejde jen o teoretické a poli
tické uznání stejného práva, nýbrž také o solidární podporu v prak
tické oblasti: "Největší národy, kultury a jazyky mají pomoci men
ším národům rozvíjet jejich svéráz a udržovat vlastní autenticitu. 
Především státy nemají v rámci svých politických hranic potlačovat 
nebo zarovnávat jazykové a kulturní svérázné formy, nýbrž přiznat 
a umožnit jim plné právo na život".

To by se mělo dít u vědomí, že pestrost kultur, jazyků a tra
dicí je "opravdové obohacení všech lidí". Oprávněný nárok na vlast
ní život, vlastní kulturu a vlastní jazyk nesmí ovšem být "Činite
lem narušujícím pospolitost a společnost nebo ohrožujícím stát”.

HB1 16/89

TEOLOGIE OSVOBOZENÍ A ETIKA SOLIDARITY
— • — —-------------------— S*” ~---------------------- -------- —“ ~— f —-   — —

Polský Tygodnik powszechny dne 4.6.1989 uveřejnil studii Jozefa 
Tischnera pod uvedeným titulem. Autor je katolickým duchovním a pro
fesorem teologické fakulty v Krakově, osobním přítelem nynějšího pa
peže.

článek chce ukázat rozdíly mezi latinskoamerickou teologií osvo
bození a polskou cestou ke s vobodě. Tischner se snaží
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analyzovat radikální proudy teologie osvobození bez apriorních 
předsudků, s pochopením a uznáním ušlechtilé motivace jednání 
Gutiérrezé a JBoffá /čelní představitelé teologie osvobození/. 
Nebágstelizuje křiklavou^sociální nespravedlnost v Latinské Ame
rice, naopak vyzývá křestany Evropy e Severní Ameriky k překonání 
lhostejnosti a nezájmu o osud podvyživených otců a matek a hlady 
umírajících dětí. Chápe, že fascinace marxismem bere právě odtud 
svou energii. K ní pabří neoddělitelně i mystika revoluce.

Tischner taktně, bez odsuzování a podezírání vůdčích teologů, 
osvobození ze spolupráce se světovým komunismem na faktech doku
mentuje, že tato metoda dramata hladovějících v Brazílii nebo 
Ekvádoru neřeší. Příklad Kuby, Angoly, Etiopie a -Vietnamu je v tom
to směru dostačující. Podvyživeným se nejen nepomohlo, ale naopak 
hladem začali trpět ještě další občané, kteří ďósuŮ žili jakž takž 
slušně. - ■

Revoluce, kterou hlásá marxismus, se dnes jasně prokázala ja
ko mylné řešení, i když nejsnadnějšf a zdánlivě nejlogictějal. Je 
třeba hledat nové i za tu cenu, že budou obtížnější a méněvracio- 
nální. Polska "^jolid arita" v tom jako první získala alespoň Čás
tečný úspěch. Tischner se obrací na protagonisty jihoamerické teo
logie osvobození s prosbou, aby tuto polskou zkušenost vzali vážně. 
Píše, že národy ve střední a východní Evropě mají zkušenost revo
luce, jak ji hlásá marxismus-leninismus, za sebou, národy rozvojo
vého světa teprve před sebou. J« nutné, aby i ony jí prošly? Tisch- 
ner odpovídá, že nikoliv. Ušetří si tím další růst počtu chudých, 
podvyživených a t.áké pronásledovaných za své názory a přesvědčení. 
Jedinou šancí pro tzv. Třetí svět je soustavný, ale nenásilný tlak 
uvědomělého obyvatelstva na režimy. Tato metoda vyžaduje oběti a - 
odříkání, kristusovskou ochotu "trpět pro spravedlnost". Předpo- • 
klady u vůdčích intelektuálních osobností Latinské Ameriky k tomu 
jsou a to vzbuzuje u Tischnera. naději d& budoucna.

?3§2§SNÍ_j^TOLICtíCH-_LAIKU^_:yE_-yiETNAMy

i 4>

Vietnamský biskup Paul-Maria NgUyén-Minh-Nhat informoval 
v říjnu 1987 biskupský synod ’’Povolání a poslání laiků v církvi 
8 ve světě" o svědectví laiků ve své zemi. Podle této informace 
lze konstatovat p$ 6. sjezdu vietnamské komunistické» strany urči
tou opatrnou otevřenost vlády a snahu o sblížení s*církví. Biskup 
ve svém projevu mimo jiné řekl:

Laikové se už nechtějí uzavírat, aby žili jako ve skořápce se 
svým komplexem pronásledovaných. Ve všech možných oblastech se za
pojili se svými spoluobčany, aniž to uškodilo jejich víře. Pracují 
v dílnách a továrnách, vyučují ve školách, slouží v nemocnicích a 
družstvech.

Svou.citlivou účastí, upřímností a smyslem pro spravedlnost 
si získali sympatie všech, dokonce i ateistických úředníků.

Vanových hospodářských oblastech nejsou kostely ani knězi; 
jsou však přítomni věřící laikové. Oni jsou církví, znamením Boží 
lásky a ve svém prostředí vykonávají všeobecný kněžský úřad. Ve 
společenství a spojení s hierarchií organizují modlitební a boho
služebná shromáždění. Slaví liturgii Božího slova, nemocným přiná
šejí eucharistii a umírající připravují na smrt. Jejich spoluprá*-
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ce je velmi užitečná a nezbytná zvlášt proto, že počet kněží*'stá- 
le klesá: ne že by se nedostávalo kněžských povolaný, nýbrž kvůli 
nemocen a ááří. Poněvadž semináře byly uzavřeny, nebyla ani kněž
ská svěcení. V současnosti se pro každé kněžské svěcení musí^žá
dat o souhLas civilních úřadů: tento souhlas je většinou odmít
nut, odkládán nebo udělován jen velice zřídka.

Po dvanácti letech, která pražili s věřícími, mohli komu
nisté konstatovat účinnou spolupráci vějících pro dobro všech. 
Především po 6. sjezdu vietnamské komunistické strany v prosinci 
1986, za nového předsedy strany Nguyen-Van-Linha, došlo vůči ka
tolické církvi k jisté otevřehpsii a snížení napětí.

Missio 1988

VÝROČÍ VELKÉ FRANCOUZSKÉ REVOLUCE

Politický i kulturní svět oslavil 14. července 200. výročí^ 
Velké francouzské revoluce, loho dne roku 1789 dobyl pařížský lid 
Bastillu, kde si odpykávali trest političtí vězňové a která se sta
la symbolem útlaku a královské svévole.

V srpnu byla vyhlášena Deklarace práv člověka a občana, poža
dující demokratické svobody v dnešním pojetím Poprvé zazněla hes
la "volnost, rovnost, bratrství”.

Velkou francouzskou revolucí byl zahájen na evropském konti
nentě proces2 který se dovršil utvořením demokratických států s 
ústavním zajištění svobody svědomí, slova, tisku, shromažďování, 
atd.

Velká francouzská revoluce sama však nezůstala těmto ideálům 
věrná. Bojovní ateisté, kteří se dostali k moci v období tzv. Ná
rodního konventu /1792-1795/, postavili křestanství úplně mimo zá
kon a zahájili vyvražúování kněží 3 řeholníků. Zvláště vláda jako- 
bínů /1793-1794/ se vyznačovala krutým terorem vůči všem jinak 
smýšlejícím, zejména křestanům. Tato fakta jsou svědectvím^ že se- 
beušlechtilejší programy se vždycky ukáží být iluzí, jestliže s ni-w 
mi jde ruku v ruce nenávist vůči Ježiši Kristu a Jeho nauce. Zároveň 
se ale stávají pro křestany důvodem ke zpytování svědomí: nemohla 
Velká francouzská revoluce přece jen skončit trochu jinak, kdyby 
věřící, osvícení světlem Kristovy, lásky, objevili v ideálech volno
sti, rovnosti a bratrství nauku evangelia a snažili se ji horlivě 
realizovat ve společnosti bourbonského absolutismu, plné sociálních 
a politických křivd.

Byl bych nepochybně křestanem, kdyby křestané jimi byli dvacetčtyři 
hodin denně. __ . ,. n,Mahatma Gan&hi

Veliká námitka naší doby proti krestanství se zakládá na podezření, 
že naše náboženství činí věřící lidi nelidskými.

Pierre Teilhard de Chardin

Kdybychom my křesťané žili tak, jak bychom měli, pohanské děti by na 
nás patřily„s větším úžasem než na ty, kteří konají zázraky.

Jan Zlatoústý
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Názory, polemika • '
Otevřený á°2is.JÍ^£ÍÉÍ-£-Íyu_školstyí±_mládeže^a_těloyýchovy 
k_otézkám sexuální_yýchovy ~

Státní instituce v ČSSR se rozhodly ’’zefektivnit sexuální 
výchovu” mládeže mezi jiným tím, že počínaje školním rokem 
1989/90 budou dodávat na základní školy filmy s touto tématikou, 
zakoupené v západních státech, jak prohlásil PhDr. lan Podešva,° 
pracovník Ministerstva školství, na republikovém školení lektorů 
výchovy k manželství a rodičovství, peřádaftém na podzim 1983 
v Brtie.

Obsah školení byl zveřejněn široké čtenářské obci /Vlasta 
r. 42, Č. 48, 1988/, načeš následovala rozsáhlá kampaň o.sexuál
ní výchově ve sdělovacích prostředcích s víc^ méně bouřlivým, ohla

sem veřejnosti*
Sexjjální výchova je nezbytnou součástí celkové mravní výcho

vy dítěte* Vždyv způsob sexuálního chování mladého člověka má 
rozhodující Vj^iv na utváření jeho charakteru, na jeho základní 
postoj k poslání qlověka, vztah k sobě gamému, k manželství, ro-. 
dine a k celé ¿idské. <p£Íečxfrosti. Odtud s<5 pak formují vlastnosti 
jako je sebekázeň, odpovědnost, ohleduplnost, spolehlivost atd. 
Není divu, že rodiče, kteří mají prvořadé právo i povinnost dát 
svym_detem_mrav.ni _ základ, jsou znepokojeni tím, ze by skelni vy- 
cE6va~*meXa~*jejích vliv ja dítě ? tomto smyslu narušovat.

Oficiální místa jsou rozhodnuta ’’využít v sexuální výchově 
zkušeností prověřených v jiných evropekých zemích, kde je na prv
ním místě uyádŠno Švédsko” /Dr. Ing. Vlád. vvynnyezuk -CSq: Děti 
a my, r. 28, q. 2; 1988/. Tato nás naplňuje úzkostí, protože ví
me, že Švédské výchovné instituce považují jakoukoli sexuální akti
vitu mladistvých za normální jev a tedy tzv. ’’rekreační sex” za 
přirozené právo bez jakéhokoliv omezení ani co do věkové hranice 
dítěte. Stát se jen stara o to, aby děti včas poučil o obraně 
proti pohlavním, nemncem a nežádoucímu otěhotnění♦ Chceme Švédsko 
neuváženě napodobovat? Pak musíme počítat s podobnými výsledky, 
jaké ukazuji Mvédské statistiky po dvaceti letech tohoto trendu: 
stoupající počet sebevražd, rostoucí kriminalita mládeže, šíření 
drogové závislosti ... V roce 198$ se narodilo v& Švédsku z cel
kového počtu 101 000 dětí celých 48,5% mimo manželství! /K.P.unake: 
přednáška na XJV. mezixjárodním kongresu prh rodinu v Bonnu - duben 
1989/. Všeobecná veřejná morálka v našich zemích má k podobnému 
postoji velice blízko; podle Zdravotnických novin je to ^Racionál
ní etika odpovídající computerovému věku” /ZN >. 1989, č. 19, 
str. 6/..

Rodiče, kteří chtějí svým dětem ve snaze o jejich Štastnou 
budoucnost předat solidní zásady, musí tedy v rodinné mravní vý
chově PÍedbehnout._školu a hlavně příkladem vlastního spořádaného 
života učiníi*3ětem*~s^ou morálku přitažlivější než je svádivá vol
nost novodobé sexuální revoluce. Výchova v rodině i ve škole má 
©orální hodnoty upevňovat a ne degradovat.

Teč však přichází škola s promítáním filmů, které mají uká
zat dětem ”vše, co souvisí v kladném i záporném smyslu s erotikou” 
/citujeme Dr. Podešvu/. Snažili jsme se získat bližší informace 
o slibovaných,západních filmech, ale marně; na příslušných cen
trálních institucích v současné době /červen 1989/ ’’nikdo nic 
neví”. Ústav zdravotní výchovy zatím nabízí Škqlam filmy domácí
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* v

výroby» Nepochybně jsou mezi nimi i dobré snímky» vždyt máme ne
jen schopné režiséry a kameramany, ale i radu výborných psycholo
gů a pedagogů, zabývajících se sexuální výchovou. Avšak U2D di
stribuuje do škol i filmy jako je ’’Řešení pro dva”, který přináší 
pouze podrobné informace o antikoncepci a např. náhodný pohlaWií 
styk bez vnitřního vztahu zúčastněných presentuje jako normální 
a běžný jev, což tedy výchovně na mladé lidi působit nemůže. Jest
liže takový a podobily informativní film bude děti přímo poučovat, 
jak je možno dosáhnout sexuálního ukojení bez rizika otěhotnění - 
at už při heterosexuálním styku nebo i jinak * , pak je je
ho hromadné promítání školákům přímo zločinem. Vzhledem k tomu, že 
stupeň duševní zralosti školáků, zvláště ve smíšených třídách, je 
velmi rozdílný a vzhledem k tomu, že i vnímavost dětí je velmi 
různá, může na některé dítě působit takový film vyloženě pornogra
ficky.

Co je to pornografie? V našem Ilustrovaném encyklopedickém 
slovníku /Academia, Praha 1981/ najdeme toto poučení: ’’Pornogra
fie je vulgárně naturalistické, morální cítění urážející zobra
zování pohlavního života v literatuře, výtvarném umění, v divad
le, filmu atp. V kapitalistických zemích se zvláště v období im
perialismu rozšířila obrovská produkce pornografie. V socialistic
kých zemích včetně ČSSR je výroba, přechovávání a šíření porno
grafie trestné.” A jiný slovník /Meyere neues lexikon, VEB Lei- 
pzíg 1975/ říká: "Častp je pornografie rozšiřována pod maskou 
sexuálního poučování."

Pro citlivé dítě může znamenat shlédnutí filmu urážku přiro^ 
zeného studu a nezhojitelnou ránu pro jeho ideální představu man
želské lásky. Navíc živý obraz se zafixuje dítěti daleko hloubě
ji do pamětí než sebedelší přednáška nebo tajně shltnutá kniha a 
vyvolá třeba po dlouhé době sexuální vzrušení, které může vést k 
nesprávnému jednání.

Po uvážení těchto skutečností chceme zabránit tomu, aby byly 
našim dětem promítnuty v základních a středních školách v rámci 
povinného vyučování filmy s tématikou takové sexuální výchovy, kte
rá je v hlubokém rozporu q naší vlastní etickou normou sexuálního 
chování. Oplatňujemfe tak přednostní právo rodičů před školou na 
mravnířvýchovu svých dětí. -

°í:2^P2zadujeme^na Ministerstvu školství^_aby_zakázalo 
^ňi^všech^filmů^se^šexuálňi^tematikou”na žáklad- 

z jpredcHozíEo jlrďňrmovaňi jřoSiců * 
z’nlch_ňejsou DotizjvýcEovňl ale pou

ze zďravoine inštřukf, se"zhoubným vlivem na mpr^fňí"vývoj 
mládeže?'’“ ”7 * -------- -

Důstojnost člověka nás zavazuje klást výše morální zdraví 
jedince i celého národe nad jakýkoliv jiný prospěch.

Jaká je dnes naše mládež, takové budou i jejich rodiny 
a takový bude celý národ. Bojpjeme-li za dobrou výchovu vlast
ních dětí, bojujeme 1 za budoucnost celého národa.

V Olomouci dne 5- července 1989
Emanuel a Jitka
Matyášovi
Vsadsko 5, Přerov
750 00

Miroslav á Olga
Tělupilovi
Pálkova 16, Olomouc 
772 00

Radovan a Marcela 
Řezníčkovi
Hněvotín 102
783 47
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Rodiče i všichni ostatní, kterým leží na srdci blaho našeho 
národa, naleznou, nejlepší řešení tohoto závažného problému•P®* 
zvážení místní situace, nejsnáze cestou vzájemného dialogu rodiny 
a školy, pokud bude dobrá vůle na obou stranách. Prvním krokem mů-, 
že být rozhovor s ředitelem školy nebo návštěva nejbližšího školské 
ho odboru ONV, nebo přímo petice zaklaná na Ministerstvo školství 
/adresa: Praha 1, Karmelitská 5, PSČ 118 00/. Každý se můževprávem 
odvolat na závazek gtátu respektovat svobodu rodičů v zajištování 
mravní výchovy svých dští. Stačilo by, kdyby příslušní činitelé, 
odpovědní za nápln školní výuky, posílali filmy se sexuální,téma
tikou do škol a podmínkou, že je ředitel školy nejprve promítne,na 
veřejné schůzi SRPŠ a poté dá rodičům k rozhodnutí, zdá si přejí 
promítání toho filmu zařadit do výuky, které třídě, zda odděleně 
chlapcům a dívkám a podobné.

Nesmíme zapomínat na to, že výchova je právem, ale i povin
ností rodičů.

Velehradská bazilika uzavřena ...

Od 22 hod. do 6. hod. ranní 
je v prostoru ústavu soc. služeb 
Velehrad zakázáno rušit noční klid.

Co se tu stalo? Je to vůbec možné? Na Velehradě a to si 
necháte líbit?

Těmito a podobnými otázkami mě doslova zasypali mladí Slováci, 
kteří v sobotu 8. 7< 1989 přicestovali na Velehrad.

Přiznám se, že mi <z tuho bylo nanic, zvlášt když jsem si vzpo
mněl na spontánní a velkolepé akademie modliteb, zpěvu a meditací, 
které jsem prožil v Šaštíně, v Levoči, Trnavě a jinde na Slovensku. 
A co ty vývěsky o rušení klidu - kdo to vydal? Kde je razilo, pod
pis? Před uzamčeným kostelem se celou noc z 8. na 9» července mod
lilo a zpívalo několik desítek mladých lidí z Moravy a Slovenska. 
Nepochybně prožili krásné a vzácné chvíle společné radosti. Jenže 
ta byla poznamenána hořkou příchutí opětovného vykázání z kostela 
a skutečností, jakoby zvláště věřící z nejbližšího okolí už zapo
mněli, že k pramenům víry na posvátný Velehrad putovaly generace 
po celá staletí ...

Té noci se nikdo nepokusil z moci úřední mládež "vykázat z pro
storu”, přestože v povzdálí byli přítomni příslušníci VB.

V přímluvných modlitbách zazněla i prosba za místního duchovní
ho správce P. Hrašáka, aby si uvědomil, jakým způsobem vstoupí do 
dějin tohoto poutního místa, když vyhání poutníky z chrámu.

Bučíme upřímní a položme si otázku - není toto všechno také na
ší vinou? Opravdu nejsme schopni prosadit, aby byla bazilika ote
vřena celou noc? Stačí si připomenout událostí z března letošního 
roku /sv.Josefa/ v Prešově, kde úřady nechtěly povolit konání pou-* 
ti, ale rozhodnost věřících, odhodlaných k projevům veřejného ne
souhlasu, dosáhla zrušení původního rozhodnutí.

Uzavírání kostelů v předvečer poutí na různých místech naší 
arcidiecéze bude zřejmě nutno rychle řešit.

Prantišek
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Zprávy •
Více než 200 000 poutníků, lidí všech generací a nejen ze Slo

venska přišlo na Mariánský v^ch u Levoče, kde byla 1, a 2. čelence 
1989 národní pou£, Krásnou atmosféru těchto dvou dní vytvořilo 
společenství, kde vládla jednota, síla a obrácení- Mariánský vrqh 
žil nejen přes den, ale i v noci - zpovídalo se ve zpovědnicí^ 
i^olně na židlích, mše sv. byly slouženy s-menšími přestávkami po 
oba dny i v noci, neustále se nesly prostorem zpěvy a modlitby. 
Uvědomili jsme sl, že národní pout není jen pozůstatkem staré tra
dice, ale i živou současností, kdy poznaná síla duchovního spole- 
řenstyí nás bude «tála znovu do těchto míst přivádět.

x x x x x

Po více jak čtyřicetileté přetržce se znovu ukázala, zatím jén 
v samizdatu revue Akord, svého Času hodnotný a oblíbený časopis 
katolické inteligence, zastavený v únoru 1948» Byl úzce spojen se 
jmény, která dodnes mají zvuk: Jan Zahradníček, Zdeněk Rotrekl, Vác
lav RenČ, Josef Pálivéc aj. V prvním čísle 15. ročníku /vydavatelé 
tím chtějí zdůraznit, že organicky pokračují v linii původního Akor
du, který nezanikl, pouze byl násilně přerušen/ se objevila v úvodu 
fotografie Jana Zahradníčka, da^e básně Zdeňka RQtpekla, dosud nez
námý esej v exilu. zemřelého spisovatele Jana Čapa a literární stu
die tomistického filozofa Jiřího Fucose. Obsáhlá část je věnováni 
80. narozeninám v ^migraci žijícího básníka Ivana jelínka. Je třeba 
dekovat ,že pamětníci a spolutvůrci původního Akordy ještě žijí a 
mohou napojit do intimity tohoto ppstředí střední a mladou genera
ci. Prptp je na místě nadějeK že dřívější vysoká úroveň této revu*e 
pro literaturu, umění a £ivot zůstane zachována.

X X X x X

Tradiční velehradská pout začínala tentokrát jako židovské 
svátky v Písmu šv,; vigilií. Poněvadž místní duchovní správce ne
chal ^.áziliku otevřenou pouze do ^1* hodiny, pokračovali převážně 
mladí lidé v počtu asi 100 osob v modlitbách a zpěvech na nádvoří 
před chrámem až do nedělního rána 9,-Července, kdy začínal oficiální 
program m$í svakou V ?,30 hodin.

4 -e*

x x: .xxx

Jan Pavel II, jmenoval nového berlínského biskupa namísto kard. 
Meissnera, který se stal arcibiskupem kolínské diecéze ve SRN. No
vým berlínským ordinářem se stal prelát G. ^terzinsky /53 let/,ge
nerální vikář erfuřtského biskupa- NoVý biskup se narodil v roce 
1936 nafúzemi dnešního Polska a na XhěZQ byl vysvěcen v krfurtě 
v r. 1960. Berlfnáka diecéze se rozkládá n$ území východního a zá
padního Berlína biskupská katedrála sv. Hedviky leží vq východní 
časti °

xxx xx
Při své návštěvě v textilní továrně vJ3eratu v Albánii rozdávala 

skupina holandských turistů Nový zákon. Úřady okamžitě závod uzavře
ly. Všechny exempláře Písma sv. byly odebrány a dem.onstrativně spá
leny na dvoře. Holandští turisté dostali ostré napomenutí, jejich 
autobus byl prohledán policií, která nalezla dalších asi 100 výtisků 
bible^ jež okamžitě ¿cmfiskovala.
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Pozměňovací doplňky k brannému zákonu, schválené maďarským Ná
rodním shromážděním a umožňujícím alternativní službu, nejvíc po-t 
těšily ministryni zdravotnictví a sociální péče 491etóu Judit Cze- 
hákovou. •
V maďarském zdravotnictví je pět tisíc neobsazených míst. Chybějí 
hlavně pomocní ošetřovatelé a pečovatelky, jejichž práce nevyžadu
je zvláštní odbornou přípravu.
”již nyní jsme připraveni přijmout na tato místa brance, kterým ná
boženské nebo jiné přesvědčení nedovoluje sloužit se zbraní v ruce,” 
zdůraznila ministryně.
Postoj Judit Csehákové je diktován nejen zájmy resortu, který řídí. 
Za důležitý krok vpřed považuje zavedení alternativní služby proto, 
že tito mladí lidé mají právo plnit svou vlasteneckou povinnost ji
ným způsobem - pomáhat nemocným, osamělým, invalidům. Ti, jimž mo
rální a náboženské zásady nedovolují sloužit v armádě, budou po do«» 
bu 30 měsíců, kterou jejich vrstevníci stráví v kasárnách, v podsta
tě nahrazovat zdravotní sestry, jichž je stále méně, a pečovat o nej- 
težší pacienty. Tuto službu nelze rozhodně označit za lehkou a pří
jemnou.
Judit Csehákova věc konzultovala s maďarskými církvemi, naboí mno
zí z těchto mladých lidí jsou ochotni nastoupit do nemocnic, útul
ků a domovů pro staré lidi, které jsou pod patronací církví.

Oběžník italských misijních řádů Aimis dementoval zprávu deníku 
Kaleej Times, vycházejícího v Perské zátoce, že počet Evropanů, 
kteří přestoupili na Islám přesahuje v současnosti 1 milión, z toho 
10 tisíc v samotné Itálii. Oběžník udává, že pokud jde o Itálii, 
nepřesahuje počet konvertitů na Islám 1-tisíc.

Během roku od schizmatu opustilo Bratrstvo sv. Pia X., které za
ložil éxkomunikovaný arcibiskup Lefébvre, pouze 15 knězi a 19 se- 
minaristů. Bratrstvo má v současnosti 5 biskupů /jsou exkomuniko- 
vani a nejsou na seznamu biskupů katolické církve/, 215 knězi a 
250 seminaristů. Lefebvris.tický teolog kněz Rulleau oznámil, že již 
byl vyřešen problém nástupce B41etého arcibiskupa Lefebvra, ne bot 
superiorem Bratrstva je již několik let kněz Schmidberger. Superioro
vi budou podléhat i 4 biskupové, vysvěcení arcibiskupem Lefébvrem, což 
je prý i po právní strance v nejlepším pořádku. Toto je ovšem ve 
zřejmém rozporu s tvrzením Bratrstva, že mu jde jen o návrat ke 
striktnímu dodržování církevních ustanovení zavazujících před II. va
tikánským koncilem.
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OTEVŘENÍ LIST

vláčnící činitelům a občanům ČSSR

Obracím se na Vás všechny s naléhavou výzvou k pokoji.
V době, kdy se Evropou a světem šíří vlna dobré vůle 

urovnávat spory, v naší společnosti narůstá nebezpečné napětí. 
Vyrostlo z rozporu mezi dvojím pojetím naší společnosti.

Na jedné straně se stále více občanů uchází, pejnověji 
peticí ’’Několik vět”, o sVůj díl demokratické odpovědnosti za 
stav společnosti, a to i za cenu osobních obětí» Na druhé stra
ně odpovědní činitelé zdůrazňují-svou Odpovědnost za stát a za 
veřejný pořádek i za cenu užití mocenských prostředků.

To mě naplňuje velkou starostí, spolu s mnoha jinými obča- . 
ny. Jako hlasatel pokoje mám povinnost varovat před násilím. 
Není mým úkolem vytvářet politické koncepce, ale musím upozor»* 
nit na to, že jako zásadní východisko vidím jen jediné: otevře
ný dialog. Není správné předpokládat, že druhé straně chybí zá
jem o společné dobro všech. Na tomto základě je možné sejít se 
k partnerskému jednání. Raději hned, dříve než snad dojde k ně
čemu, co si nikdo nepřeje.

Může-li katolická církev, ze své podstaty nezávislá na ja
kékoliv politické ideologii', nějakým způsobem přispět k řešení 
této situace, jsem připraven nabídnout své služby.

V naději, že evangelijní duch nenásilí převládne nad duchem 
násilí a pomsty, prosím Boha, našeho společného Otce., o požehnání 
a pokoj v naší zemi.

František kardinál Tomášek, v.r. 
arcibiskup pražský

Federální vládě Československé socialistické republiky, Praha 
Ústřednímu výboru Komunistické strany Československa, Praha 
Sdělovacím prostředkům


